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روزنـامه مدیریتـی - اقتصــادی

سیاستگذاری صنعتی در بودجه سال آینده، تابع تصمیمات مالیاتی است

دست اندازهای تولید 
در بودجه 1402

فرصت امروز: نتایج یک گزارش رســمی نشــان می دهد که اســتفاده از دو ابزار تامین منابع مالی و معافیت 
مالیاتی، مهمترین شــاخصه لوایح بودجه سالیان اخیر در حمایت از تولید است. در لایحه بودجه سال 1402 نیز 
مســیر حمایت از تولید با چهار تغییر »ارائه مجوز به دولت برای اعطای معافیت مالیاتی به واحدهای تولیدی و 
دائمی کردن آن«، »لغو معافیت حقوق ورودی ماشــین آلات و مواد اولیه صنعتی«، »تغییر ســاختار حمایت   های 
مالی از تولید در قالب منابع تبصره 1۸« و »تغییر رویکرد نسبتا مثبت لایحه درخصوص سازمان های توسعه   ای« 
همراه است. این گزارش در مورد حمایت های مالیاتی، رویکرد لایحه بودجه سال آینده را مثبت ارزیابی می کند...
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 آمار های تولید منتشرشــده از ســوی وزارت صنعت، معدن و تجارت در این مدت نشان از آن دارد 
که تجاری ســازان داخلی با وجود وابستگی شدید به شرکت های خارجی و عدم همکاری بزرگان این 

صنعت با تولیدکنندگان داخلی، توانسته اند مســیر خود را تغییر دهند و به سمت افزایش 
تولید و کیفیت گام بردارند. وضعیت خودرو های تجاری در کشور به رغم تمام مشکلاتی که...

بهبود وضعیت تولید خودرو های تجاری

نگــــاه
سهم زنان در استارت آپ های 

ایرانی 6 درصد است
تحلیل جنسیتی 

استارت آپ ها
ســهم زنان از تاســیس کسب 
وکارهای نوپای ایران تنها 6 درصد 
است. به نظر می رســد بی تعادلی 
در اشــتغال زنــان و مــردان در 
فضای کســب وکار، در اکوسیستم 
اســتارت آپی هم تکرار شده است. 
تحلیل جنســیتی استارت آپ های 
ایرانی نشان می دهد که سهم زنان 
از تاسیس این کسب وکارها کمتر 
از 10 درصد است. از ۸50 بنیانگذار 
درصد   6 ایرانی،  اســتارت آپ های 
را زنان تشــکیل می دهند. با توجه 
به ســهم 94 درصدی مــردان در 
تاسیس استارت آپ ها می توان گفت 
که شکاف بیکاری زنان و مردان در 
فضای کســب وکار، در اکوسیستم 
استارت آپی هم وجود دارد. براساس 
آخرین داده های بانک مرکزی، نرخ 
بیکاری زنــان 17.2 درصد و نرخ 
بیکاری مردان 7.3 درصد گزارش 

شده است.
بیش از 14 درصد از بنیانگذاران 
اســتارت آپ های ایرانی در دانشگاه 
اســامی تحصیــل کرده اند.  آزاد 
بنیانگــذاران  پروفایــل  بررســی 
استارت آپ های ایرانی در لینکدین 
دانشگاه  نشان می دهد که ســهم 
تهرانی ها از تاســیس استارت آپ ها 
به 13 درصد می رســد. همچنین 
دانشگاه شریف با سهم 12 درصدی 

در جایگاه ســوم ایستاده 
2است...
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فرصت امروز: واقعیت دنیــای ما از فوریه 2020 تغییر کرد. با 
شــیوع کووید-19، سامت ناگهان در درجه اول اهمیت در همه 
کشورها قرار گرفت و خانه ها به سنگر شهروندان تبدیل شد. سپس 
با گذر از شــوک اولیه کرونا، مسئله بازگشت به زندگی از طریق 
فضای مجازی مطرح شد و دانش آموزان، دانشجویان و کارمندان 
از طریق مانیتورها به کاس های درس و محل های کار بازگشتند. 
در همه این روزها، تکنولوژی به ســان منجی وارد عمل شــده و 
امکان برگزاری کاس های آناین، ویدئوکنفرانس ها، دورکاری و 
خرید آناین را برای انسان های چپیده در پستوی خانه ها فراهم 
کرد. حالا با گذشت ســه سال از آغاز شیوع کرونا و در حالی که 
موج همه گیری فروکش کرده، به نظر می رسد تکنولوژی مجددا 
مرزهای شــرکت ها را ترسیم می کند؛ به طوری که شرکت ها در 
پی تحول دیجیتال از جمله دورکاری، در حال سازماندهی دوباره 
خود هســتند. به گزارش »اکونومیســت«، »تکنولوژی و کسب 
وکار به طور جدایی ناپذیری به هم مرتبط هستند. کارآفرینان از 
پیشرفت   های تکنولوژی استفاده می کنند و با مهارت و شانس، آنها 
را به محصولات سودآور تبدیل می کنند. تکنولوژی به نوبه خود، 
شیوه عملکرد شرکت ها را تغییر می دهد. الکتریسیته باعث ایجاد 
کارخانه های بزرگتر و کارآمدتر شد؛ زیرا دیگر نیازی به وابستگی 
به منبع مرکزی نیروی بخار نبود. ایمیل نیز نامه ها را از بین برد، 
اما تکنولوژی   های جدید، کســب وکارها را به شــیوه   ای عمیق   تر 
و دقیق   تــر تحت تاثیر قرار می دهند. آنها نه تنها شــیوه عملکرد 
شرکت ها را تغییر می دهند، بلکه آنچه انجام می دهند و حتی آنچه 

انجام نمی   دهند را هم متحول می کنند.
انقاب صنعتی به »سیستم پیمانکاری خارجی« پایان داد که 
در آن، شرکت ها مواد اولیه را تهیه می کردند، اما عملیات تولید را 
به صنعتگران خوداشتغال در روستاها یا شهرهای کوچک که در 
خانه کار می   کردند و به ازای میزان تولیدشــان پول می   گرفتند، 
برون   سپاری می   کردند. کارخانه   ها ارتباط بین کارگران را که حالا 
به طور مستقیم استخدام شده بودند و به واسطه ساعت   های کاری 
و حضورشان در محیط کار پول می   گرفتند، تقویت کردند. تلگراف، 

 )IT( تلفن و در قرن اخیر، حمل ونقل کانتینری و فناوری اطاعات
باکیفیت، به شرکت های چندملیتی اجازه داده تا کارهای بیشتری 
را به مکان   های بیشــتری واگذار کنند. چیــن به کارخانه جهان 
تبدیل شــد و هند بدل به دفتر پشتیبان آن شد. تقریبا سه سال 
بعد از شروع پاندمی کرونا، واضح است که تکنولوژی یکبار دیگر 

عمیقا مرزهای شرکتی را دوباره ترسیم می کند.
در دنیای ثروتمند، پهنای باند سریع و اپلیکیشن   هایی مثل زوم 
یا مایکروســافت تیمز، این امکان را فراهم کرده   اند که یک ســوم 
روزهای کاری به صورت دورکاری انجام شــود. مشــاغل از دفاتر 
مرکزی شــرکت ها در شــهرهای بزرگ به شهرهای کوچک تر و 
مناطق دوردست منتقل می   شــوند و خط بین کار کردن با یک 
همکار، یک فریلنسر یا همکاری با یک شرکت دیگر، در حال محو 
شدن است. شرکت ها از منابع رایج بهره می   برند؛ از رایانش ابری 
گرفته تا سرمایه انسانی. یک ارزیابی نشان می دهد در سال 2021 
فریلنسرهای ماهر در آمریکا 247 میلیارد دلار درآمد داشته   اند که 
در سال 201۸ این رقم 135 میلیارد دلار بوده است. بزرگ ترین 
شــرکت ها در آمریکا و اروپا در حال برون   ســپاری هرچه بیشتر 

مشاغل اداری هستند.
صادرات خدمات تجاری از شــش بازار نوظهور بزرگ، از زمان 
شروع پاندمی 16.5 درصد در سال رشد داشته است؛ رشدی که 
قبل از پاندمی 6.5 درصد بود. در روز 9 ژانویه، شــرکت خدمات 
مشــاوره تاتا که یک غول برون   سپاری IT هندی است، از جهش 
دیگری در ســود خود خبر داد. »رونالــد کاوس« در مقاله    خود 
در ســال 1937 با عنوان »ماهیت شرکت«، لنز مفیدی را برای 
آگاهی از این تغییرات مطرح کرد. او می   گوید »کوچک بمانید و از 
مزیت   های مقیاس صرف نظر کنید. بنگاهی که بیش از حد بزرگ 
می شود، تکان خوردنش سخت می شود. اقتصادهایی که به سبک 
»فرماندهی و کنترل« شــوروی اداره می   شــوند را ببینید. بخش 
عمده تجارت بین این دو نقطه انجام می شود.« او که دیدگاه   هایش 
باعث شــد جایزه نوبل اقتصاد دریافت کنــد، می   گوید مرزهای 
شرکتی )یعنی چه کارهایی را خودتان انجام دهید و چه کارهایی 

را به بیرون واگذار کنید( بستگی به این دارد که هزینه   های معامله 
و اطاعات چقدر در داخل شــرکت با بیرون شرکت تفاوت دارد. 
بعضی کارها در داخل شرکت به شکل بهینه   تری انجام می   شوند. 
بازار خودش مراقب بقیه کارها هست؛ مثا بین دهه   های 19۸0 
و 2010، شکوفایی IT و جهانی   سازی، صرفه   جویی ناشی از تولید 
انبوه را بیشــتر کرد که باعث تقویت »تمرکز بازار« )میزان سهم 
بازاری که بین تعداد محدودی از شرکت ها تقسیم می شود( شد. 
در همین حال، فشــارهای رقابتی هم زیاد شد و هزینه ارتباطات 
و همکاری بین شــرکت ها را کاهش داد. نتیجه خالص این اتفاق 
این بود که خیلی از شــرکت ها، گســتره فعالیت   های خود را کم 
کردند. در تحقیقی که ســال گذشته منتشر شد، »لورنز اکرت« 
و »کای ژیه وو« از دانشــگاه روچســتر بدین نتیجه رسیدند که 
میانگین تعداد بخش   هایی کــه تولیدکنندگان آمریکایی در آنها 
فعالیت می   کردند، بین سال های 1977 و 2017 نصف شده است.

در دهــه 2000 خیلی از هلدینگ   هــای صنعتی بزرگ مثل 
»دگوســا« آلمان که در همه چیز از تولیــد فلزات گرفته تا دارو 
دست داشت، یا شرکت »بریتیش اروسپیس« که به عرصه خودرو 
ورود کرده بود، خود را از این پیچیدگی رهانیدند و تصمیم گرفتند 
به همان کاری که در آن تخصص دارند، بپردازند. امروز نیروهای 
کاوسی در حال ایجاد نوع جدیدی از سازمان های شرکتی هستند 
که همان سیستم پیمانکاری خارجی قرن بیست و یکمی است - 
البته نه برای صنعتگران ماهر، بلکه برای متخصصان یقه سفیدی 
که نماد اقتصادهای مدرن غربی هستند. مدیر یک شرکت جهانی 
که فضای بــازار آناین برای خدمات فریلنــس فراهم می کند، 
می   گوید، شــرکت ها در سنجش عملکرد کارکنان از نظر بازدهی 
واقعی )نه زمانی که صرف کار کردن می کنند( بهتر شده   اند. این 
موضــوع هم در مورد کارکنان و هم در مــورد پیمانکاران فرعی 
صدق می کند. در نتیجه یک تغییر ساختار در کسب وکارها هم به 

صورت درونی و هم در ارتباط با شرکت های دیگر رخ داده است.
از درون شرکت ها شروع می   کنیم. »اکونومیست« با استفاده از 
داده   های فصلی »آمار اشتغال و دستمزدهای« آمریکا، مشاغل را 

در ســه بخش و به   ویژه آنهایی که با دورکاری سازگارند، بررسی 
کــرد: تکنولوژی، مالــی و خدمات حرفه   ای. نتیجــه این بود که 
چنین مشــاغلی از زمان شــروع کرونا، پراکندگی بیشــتری در 
سراسر آمریکا داشته   اند. شهرهای کوچک تر و حتی حومه شهرها 
نسبت به مناطق شهری بزرگ، طرفداران بیشتری پیدا کرده   اند. 
از سه ماه چهارم 2019، تعداد مشاغل در این سه بخش، در مناطق 
روستایی نسبت به شهرهایی مثل سان فرانسیسکو و نیویورک، 6 
واحد  درصد بیشتر رشد کرده است. همچنین شرکت ها مشاغل 
بیشــتری را فراتر از مرزهای خود توزیع می کنند. »اوسوالد یئو« 
که استارت آپ اســتخدام نیروی »Glints« را در سنگاپور اداره 
می کند، می   گوید کارکنانی را به صورت دســته   ای از کشورهای 
مختلف اســتخدام می کند. او توضیــح می دهد که چنین کاری 
کمک می کند افــرادی که تازه اســتخدام شــده   اند، گروه   های 
مشترک با همکاران هموطن خود تشکیل دهند و همزمان منبع 

استعدادهای »Glints« هم توسعه می   یابد.
چنیــن کاری برای مکان   هایی که فاصلــه زمانی زیاد ندارند، 
خیلی بهتر اســت. در مورد »Glints«، جذب نیرو از کشوری 
مثل اندونزی خیلی خوب اســت. برای شرکت های آمریکایی، 
جذب نیرو از کانادا مناســب است. مایکروسافت که اولین دفتر 
کانادایی خودش را در سال 19۸5 باز کرد، در سال 2022 دفتر 
بزرگ جدیدی را در تورنتو افتتاح کرد. گوگل می   خواهد نیروی 
کار خود در کانادا را ســه برابر کرده و به 5  هزار نفر برساند. در 
تحقیقی که سال گذشته شرکت اماک »CBRE« از کارکنان 
تکنولوژی در 50 شــهر آمریکا و کانادا انجام داد، مشخص شد 
از 10 شــهر برتر در این حوزه، چهار شهر کانادایی هستند. بین 
ســال های 2016 و 2021، این چهار شهر با همدیگر 1۸0  هزار 
شغل تکنولوژی اضافه کرده   اند؛ یعنی افزایش 39 درصدی؛ حال 
آنکه شهرهای آمریکایی فقط ۸6  هزار شغل اضافه کرده بودند؛ 

یعنی ۸  درصد افزایش.
پایین بودن هزینه معیشــت، نقش مهمی در این میان داشته؛ 
به طوری که چهار شهر کانادایی جزو 16 شهر ارزان این گروه از 

نظر تهیه مسکن بودند. »پریتویراژ چودهری« از مدرسه کسب و 
کار هاروارد می گوید موانع مهاجرتی، فاکتور دیگری هســتند که 
نگاه شــرکت ها را به سمت خارج از کشور می   برند. او طبقه رو به 
رشدی از شرکت ها ایجاد کرد که به کارفرماها کمک می کند روابط 
باثباتی با کارکنان خارجی برقرار کنند، بدون اینکه نیاز باشد آنها 
 »MobSquad« را مستقیما استخدام کنند. یک نمونه، شرکت
است که لیســتی از کارکنان ماهر را که نمی توانند برای ورود به 
آمریکا ویزا بگیرند تهیه کرده و در عوض، آنها را در کانادا استخدام 
می کند. شرکت ســرمایه گذاری بترمنت و شرکت بیوتکنولوژی 
»Guardant Health« از جمله مشتریان آمریکایی آن هستند. 
افرادی که »MobSquad« اســتخدام می کند، در طیفی از کار 

موقت برون   سپاری شده تا کار تمام وقت قرار می   گیرند.
این روش به یک تحول بزرگ »کاوســی« اشــاره دارد: اینکه 
شــرکت ها چگونه مشــخص می کنند کدام وظایف را خودشان 
انجام دهند و کدام وظایف را به پیمانکاران بســپارند. نظرسنجی 
بانک فدرال رزرو آتانتا از 500 شرکت آمریکایی که سال گذشته 
انجام شــد، نشان می دهد 1۸  درصد آنها بیشتر از سال های قبل، 
از پیمانکاران مســتقل اســتفاده می کنند؛ 2  درصد هم گفته   اند 
Part� »اســتفاده از پیمانکاران مستقل کمتر شده است. شرکت 

ners MBO« که نیروی کار را مدیریت می کند، می گوید تعداد 
کارکنان آمریکایی که حداقل 15 ســاعت در هفته کار مستقل 
انجام می دهند، از 15 میلیون نفر در ســال 2019 به 22 میلیون 
نفر در ســال 2022 رســیده اســت. ارقام اداره آمار کار آمریکا، 
محافظه   کارانه   تر اســت، اما همچنان نشان می دهد که از ابتدای 
2020 تقریبا یک میلیون نفر به تعداد افرادی که به خوداشتغالی 
روی آورده   اند، اضافه شده است. بیکار شدن   های دوران پاندمی که 
افراد را مجبور کرد به کارهایی روی آورند که چندان مطلوب شان 
نبود، کل داســتان نیست؛ چون در بحران مالی 2007 این اتفاق 
نیفتاد و جهش مشــابهی در خوداشتغالی صورت نگرفت. عامل 
این تحول را بار دیگر می توان تکنولوژی دانست؛ به   ویژه گسترش 

پلتفرم   هایی برای کار فریلنس.«

تحولاتی که در این ســال ها در حوزه هوش مصنوعی از یکســو و 
توسعه اپلیکیشن های پیام رسان از سوی دیگر رخ داده است، به توسعه 
چت بات ها منتهی شده و توفانی در فضای مجازی به راه انداخته است. 
چت بات ها، برنامه های نرم افزاری هستند که با استفاده از پیام رسان ها 
بــه عنوان رابط، وظایف مشــخصی را از برنامه ریزی کاری و گزارش 
آب و هــوا گرفته تا کمک به کاربران بــرای خریدهای روزمره انجام 
می دهند. متخصصان حوزه فناوری می گویند که هوش مصنوعی در 
آینده، جای انسان را در 20 درصد از کارها می گیرد، اما برای انسان ها 
جای نگرانی نیســت. به گزارش »دیلی میل«، راه اندازی یک چت بات 
مبتنی بر هوش مصنوعی موســوم به »ChatGPT«، عصر جدیدی 
را در حوزه هوش مصنوعی رقم زده و نگرانی های گســترده ای را در 
مورد تأثیر هوش مصنوعی بر بازار کار ایجاد کرده اســت. توانایی های 
»ChatGPT« در نوشــتن شــعر، فیلم نامه، حضور در امتحانات و 

شبیه سازی اتاق های گفت وگو باعث شده تا برخی بگویند این چت بات 
می تواند کارهایی نظیر خدمات مشتریان، کپی رایتینگ و حتی حرفه 
حقوقی را هم برعهده بگیرد. شرکت مایکروسافت حدود 10 میلیارد 
دلار در »ChatGPT« ســرمایه گذاری و اعام کرد که این فناوری، 

نحوه تعامل مردم با رایانه ها را تغییر خواهد داد.
»ریچــارد دِورِ«، کارشــناس هوش مصنوعی و رئیس مهندســی 
اجتماعی شــرکت اولتیما در گفت وگو با »دیلی میل« می گوید: »من 
بــاور دارم که »ChatGPT« می تواند جایگزین 20 درصد از نیروی 
کار شــود. فناوری »ChatGPT« یک مد نیست، بلکه یک انقاب 
جدید در فناوری است. ربات ها لزوما برای تصاحب کار شما نمی آیند 
اما یک انسان همراه با یک ربات این کار را می کند. این کار یک فرآیند 
یک شــبه نخواهد بود که در آن انســان ها به  طور خودکار با ربات ها 
جایگزین  شوند، بلکه نخســتین موج از سوی افراد کم تجربه خواهد 

بود که از ماشین های هوش مصنوعی برای انجام دادن کارهای روزمره 
خود استفاده می کنند.«

در حال حاضر، چندین شــرکت روی راهکارهای مبتنی بر هوش 
مصنوعی برای خودکارسازی مشاغل انسانی کار می کنند؛ مثا شرکت 
»Jounce AI« کپی رایتینــگ هوش مصنوعی رایگان و نامحدود را 
وعده می دهد، یا ســازمان »DoNotPay« از »ChatGPT« برای 
دفاع از مــردم در دادگاه ها در مقابل جریمه های ســرعت غیرمجاز 
استفاده می کند. »دِورِ« در این باره توضیح می دهد: »ما هنوز در آغاز 
انقاب هوش مصنوعی و در مراحل اولیه »ChatGPT« هستیم. من 
می ترســم فکر کنم که انتظار داریم یک متخصص هوش مصنوعی و 
نیروی کار چه کاری انجام دهند. احتمالات مبنی بر موارد اســتفاده 
»ChatGPT« بی پایان هســتند. ما نمونه های بی شماری از افرادی 
را دیده ایم کــه از این پلتفرم برای کارهــای گوناگونی، از چگونگی 

تعمیر خودرو گرفته تا نوشــتن رمزهای صریح برای هک اســتفاده 
می کنند. برخاف برخی هشدارها در مورد این فناوری، افراد شاغل در 
حرفه های خاق باید در مشاغل خود ایمن باشند. متخصصان خاق 
باید از این فناوری اســتقبال کننــد و آن را برای تقویت مهارت های 
خود به کار ببرند. این پیشرفت ها، افراد خاق را از این فرآیند حذف 

نمی کنند، بلکه فقط به تقویت توانایی های آنها می پردازند.«
یکی از شــرکت هایی که از »ChatGPT« برای خودکارســازی 
 »Twig« برخی از عملکردهای خود استفاده می کند، شرکت فین تک
است که هوش مصنوعی را در حوزه بازاریابی، مالی و سایر بخش های 
تجارت به کار می برد. این شرکت که کاربران را قادر می سازد تا اقامی 
مانند لباس را به پول تبدیل کنند، »ChatGPT« را به عنوان بخشی 
 »Twig« از خدمات خود بــه کار می برد. »گری کوپی«، مدیرعامل
در این بــاره می گوید: »به عنوان یک ســازمان، »Twig« در اوایل 

این فرآیند، پتانسیل هوش مصنوعی را تشخیص داده است.« او باور 
دارد که هوش مصنوعی، کار را نمی گیرد بلکه افراد را قادر می ســازد 
تا ســریع تر و مؤثرتر کار کنند؛ بدون اینکه حــواس آنها به کارهای 
خســته کننده منحرف شــود. »کوپی« ادامه می دهد: »من باور دارم 
که پیشــرفت های اخیر هوش مصنوعی، پیامدهای مثبتی را از نظر 
تأثیرگذاری بر آینده شــغلی خواهند داشــت. هوش مصنوعی، یک 
تسهیل کننده خواهد بود و عملکردهایی را انجام می دهد که زندگی 
انســان را به طور کلی ارتقا می دهد. هوش مصنوعی، نیروی کار را از 
کارهای پیش پاافتاده، تکراری و وقت گیر که ممکن اســت به توسعه 
آن کمک نکنند، رها می سازد. از این نظر، من هوش مصنوعی را یک 
عنصر مکمل قوی برای نیروی کار انسانی می دانم، نه جایگزین شغل. 
مهمتر از همه، رسیدن به نتایج کلی و کمک کردن به تعالی اصالت، 

تفکر و خاقیت انسان است.«

آینده بازار کار با هوش مصنوعی
انقلاب چت بات ها در راه است

تحلیل »اکونومیست« از پیوند تکنولوژی و کسب وکار در پساکرونا

مرزهای شرکت ها دوباره ترسیم می شود

چطور کسب و کاری سازگار با محیط زیست داشته باشیم؟
حفاظت از محیط زیســت شــعاری اســت که خیلی از برندها ســر می دهند، اما وقتی نوبــت به اجرای 
تعهدات سنگین شــان می شــود، یکــی بعد از دیگــری میــدان را خالی می کننــد. انگار که اصــا از اول 
هــم قــول و قراری بــرای حفاظت از محیط زیســت یا به اصطاح امروزی ها »فعالیت ســبز« نداشــته اند. 
اگرچه تعداد برندهایی که تعهدات ســفت و ســخت محیط زیســتی دارند، کم نیست اما بدقولی بعضی از 
برندها حسابی مشتریان را نسبت به این موضوع بدبین کرده است. باور کنید یا نه، این روزها دیگر هیچ برندی 
نمی تواند به سادگی از کنار مسائل زیست محیطی عبور کند؛ چراکه مشتریان شش دانگ حواس شان به این 
مسئله است. بنابراین شما هم چاره ای ندارید به غیر از اینکه کمی به فکر کره زمین دوست داشتنی مان باشید. 
سوالی که فورا ذهن آدم را درگیر می کند، چگونگی تبدیل یک برند به کسب و کاری سبز است. خب این دقیقا...



فرصت امروز: نتایج یک گزارش رســمی نشــان می دهد که استفاده از 
دو ابــزار تامین منابع مالی و معافیت مالیاتی، مهمترین شــاخصه لوایح 
بودجه ســالیان اخیر در حمایت از تولید اســت. در لایحه بودجه ســال 
1402 نیز مسیر حمایت از تولید با چهار تغییر »ارائه مجوز به دولت برای 
اعطــای معافیت مالیاتی به واحدهای تولیــدی و دائمی کردن آن«، »لغو 
معافیت حقوق ورودی ماشین آلات و مواد اولیه صنعتی«، »تغییر ساختار 
حمایت   هــای مالی از تولید در قالــب منابع تبصره 1۸« و »تغییر رویکرد 
نسبتا مثبت لایحه درخصوص ســازمان های توسعه   ای« همراه است. این 
گزارش در مورد حمایت های مالیاتی، رویکرد لایحه بودجه سال آینده را 
مثبت ارزیابی می کند، اما اثربخشی این حمایت ها را منوط به بیان دقیق 
سازوکار اجرایی آن می داند. از دیگر ویژگی های لایحه بودجه سال 1402 
نیز رویکرد نســبتا مثبت آن به ایجاد زمینه هــای لازم برای ایفای نقش 
موثرتر سازمان های توسعه   ای است. ضرورت بازسازی و نوسازی صنایع، از 

مهمترین موضوعات مهم مرتبط با بخش صنعت در شرایط کنونی است.
بدین ترتیب، جهت گیری کلی لایحه بودجه سال 1402 در حمایت از 
تولید همچون سال قبل، بهره   گیری از دو ابزار تامین منابع مالی و معافیت 
مالیاتی اســت. مطابق گزارش مرکز آمار ایران، بخش صنعت در نیمسال 
نخست 1401، حدود 5 درصد رشــد داشته که از رونق تولید واحدهای 
صنعتی در این دوره حکایت دارد. اگرچه رشد منفی بخش صنعت متوقف 
شــده، اما برای جبران کاهش تولید این بخش، نیاز است بستر لازم برای 
کاهش موانع و دســت اندازهای اقتصادی و حقوقی و ایجاد فضای باثبات 
فراهم شود. بررسی لایحه بودجه سال 1402 نشان می دهد که اعتبارات 
هزینه ای بخش صنعت و معدن در لایحه بودجه ســال 1402 نسبت به 
قانون بودجه سال 1401، رشد 50 درصدی و اعتبارات تملک دارایی های 

سرمایه ای نیز رشد 41 درصدی داشته است.
رشد منفی صنعت متوقف شد

مرکز پژوهش های مجلس در ادامه سلســله گزارش های »بررسی لایحه 
بودجه ســال 1402 کل کشــور«، این بار بر بخش صنعت متمرکز شده 
و با اشــاره به دو بازوی حمایت از تولید در بودجه سال آینده می نویسد: 
اقتصاد ایران در یک دهه گذشته تحت تاثیر تحریم   ها، کسری بودجه دولت 
و نرخ بالای رشــد تورم و نقدینگی که همگــی برهم زننده ثبات اقتصاد 
کان هســتند، روندی رکودی را تجربه کرده، به طوری که درآمد سرانه 
ســال 1400، از درآمد سرانه سال 1390 عقب افتاده است. کاهش شدید 
درآمد در یک دهه گذشته، خروج از پیک کرونا و افزایش تولید بخش   های 
مختلف اقتصاد )از جمله نفت( در ســال 1401، موجب شــد تا براساس 
گزارش مرکز آمار ایران در شــش ماهه اول ســال 1401، بخش صنعت 

کشور حدود 5  درصد رشــد داشته باشد که بیانگر رونق تولید واحد های 
صنعتی در این دوره است. اگرچه رشد منفی بخش صنعت متوقف شده، 
اما برای جبران کاهش تولید این بخش نیاز است بستر لازم برای کاهش 
موانع و مشــکات اقتصادی و حقوقی و ایجاد فضای باثبات فراهم شود. 
بررســی لایحه بودجه سال 1402 نشــان می دهد که اعتبارات هزینه ای 
بخش صنعت و معدن در لایحه بودجه سال 1402 نسبت به قانون بودجه 
سال 1401، رشــد 50 درصدی و اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای 
نیز در مدت مشــابه، رشد 41 درصدی داشته اســت، اما آمار مربوط به 
اعتبارات تخصیص داده شده به برنامه های بخش صنعت ذیل فصل صنعت 
و معدن، گویای پرداختی های اندک نسبت به اعتبارات مصوب و در نتیجه 
تاخیر های طولانی در اجرای برنامه هاســت. در لایحه بودجه سال 1402، 

عمده منابع تامین مالی بخش صنعت بر تبصره »1۸« متمرکز است.
براساس بررسی های انجام شده، گزارشی از عملکرد تبصره »1۸« قانون 
بودجه سال 1401 ارائه نشده است. همچنین منابع تبصره »1۸« )حمایت 
از تولید دانش بنیان و اشــتغال آفرین( قانون بودجه سال 1400 عمدتا در 
شش ماه ابتدایی سال جاری تخصیص یافته است. برمبنای تخصیص های 
صورت گرفته، سهم وزارت صمت از مجموع 109  هزار میلیارد ریال منابع 
تخصیص داده شده به وزارتخانه ها، حدود 30050 میلیارد ریال یعنی 27  
درصد طرح ها بوده است. بنابراین می توان گفت که تامین منابع و فرآیند 
تاســیس صندوق جدید و ایجاد واحد های استانی آن، مهمترین موانع در 

حمایت موثر این صندوق از فعالیت های تولیدی اشتغال زاست.
سیاستگذاری مبهم صنعتی

براســاس این گزارش، جهت گیری کلی لایحه بودجه ســال 1402 در 
حمایت از تولید همچون سال قبل، بهره   گیری از دو ابزار تامین منابع مالی 
و معافیت مالیاتی است. بررســی لایحه بودجه آینده، نشان دهنده رویکرد 
مثبت لایحه به ســازمان های توسعه   ای به  عنوان نهادهای تسهیلگر فضای 
کســب وکار در بخش تولید است. لغو معافیت حقوق ورودی از 4 درصد به 
یک درصد که در سال گذشــته به واردات کالاهای سرمایه   ای و مواد اولیه 
صنعتی اعطا شد، از جمله تغییراتی است که باید بیشتر در مورد آن بحث 
شــود. در لایحه بودجه ســال آینده به دولت اجازه داده شده است که به 
اشــخاص حقوقی در جهت حمایت از تولید و متناسب با شرایط اقتصادی 
کشــور، تا 7 درصد معافیت مالیاتی اعطا کند و مالیات این شرکت ها از 25 
درصد به 1۸ درصد کاهش یابد، اما ذکر این نکته ضروری است که عبارت 
»متناسب با پیش بینی شرایط اقتصادی کشور«، اختیارات سیاستگذاری را 
کاما تابع تصمیمات مالیاتی می کند، نه براساس مقتضیات سیاستگذاری 
صنعتی. به این معنا که اصولا دولت   ها در شرایط رکود، با کاهش نرخ مالیات 

ســعی دارند خروج از رکود تسریع شــود. ابهام موجود در این بند می    تواند 
زمینه   ای فراهم کند تا به جای کاهش نــرخ مالیات در دوره رکود، افزایش 
مالیات در این دوره   ها را شاهد باشیم و به جای حمایت از تولید، ممانعت از 
تولید به عمل آید. همچنین در سال گذشته، تغییر نرخ ارز مبنای محاسبه 
حقوق ورودی از نرخ مرجع به نرخ  ای تی اس )ETS( ســبب فشار تورمی و 
اختالاتی شــد. در نتیجه این مشکات، تولیدکنندگان از دولت خواستند 
تا واردات ماشــین آلات خط تولید، مشمول حقوق گمرکی نشود. از سوی 
دیگر از سال گذشته تاکنون، نرخ ارز  ای تی اس افزایش داشته است. بنابراین 
هرچنــد افزایش حقوق پایه گمرکی از 4 درصد به یک درصد، آثار رکودی 
و تورمی در پی دارد، اما از طرف دیگر، ساخت داخل را تقویت خواهد کرد. 
بنابراین باید توجه کرد که با توجه به وابستگی وارداتی در رشته   های متفاوت 
تولیدی، هم آثار تورمی این تصمیم مورد بررســی قــرار بگیرد و هم لزوم 
توسعه صنعتی از طریق تقویت صنایع ساخت محور مورد غفلت واقع نشود.

چالش های تامین مالی تولید
دولت در لایحه بودجــه 1401 تاش کرد با تغییر حمایت   های تبصره 
1۸، منابع ایــن تبصره را صرف فعالیت   های تولیــدی کند. مطابق روال 
گذشــته، سیاســت لایحه بودجه 1402 نیز در حمایت از بخش تولید بر 
منابع تبصره 1۸ متمرکز اســت و تکمیل طرح   هــای تولیدی نیمه تمام، 
استفاده از ظرفیت   های خالی بنگاه   های تولید و... با اولویت طرح   های تولید 
دانش بنیان و پیشــران و ایجاد اشــتغال در مناطق مرزی )این اولویت در 
لایحه بودجه ســال آینده اضافه شده است(، تدوین شده است. اما نکاتی 
در این خصوص نیز باید مورد توجه قرار گیرد. برای مثال، هرچند در این 
تبصره به اولویت طرح   های تولیدی دانش بنیان و پیشــران اشاره شده، اما 
مرجعی برای تشخیص این طرح   ها مشخص نشده است. همچنین میزان 
دقیق منابع تبصره 1۸ مشخص نیســت. اما ارقام اعامی نسبت به سال 
گذشــته کاهش یافته و منابع از ردیف   های مشخص   شده در بودجه ۸50 
هزار میلیــارد ریال به 310 هزار ریال میلیارد ریال کاهش یافته اســت. 
منابع تسهیات تکلیفی تبصره 16 )تسهیات تکلیفی( با اندکی افزایش 
از یک میلیــون و 20  هزار ریال در ســال 1401 به یک میلیون و 50  هزار 
ریال به عنوان منابع تبصره 1۸ لحاظ شــده اســت. منابع جدیدی نیز از 
منابع تبصره 14 )هدفمندی( برای بخش تولید در نظر نگرفته شده است. 
بنابراین تحقق منابعی که برای اعطای تســهیات در این تبصره در نظر 
گرفته شــده است، مورد ابهام قرار دارد. در نتیجه بزرگ ترین مانع تحقق 
اهداف این تبصره، تحقق مالی موردنیاز برای اعطای این حمایت   هاســت. 
تغییر رویکرد نســبتا مثبت درخصوص سازمان های توسعه   ای نیز از دیگر 

ویژگی های لایحه بودجه سال آینده در حمایت از تولید است.

سیاستگذاری صنعتی در بودجه سال آینده، تابع تصمیمات مالیاتی است

دست اندازهای تولید در بودجه 1402

به گفته معاون شهرســازی و معماری وزارت راه و شهرســازی، حدود 
74 هزار هکتار بافت فرســوده در محدوده شهری داریم که یک میلیون و 
400 هزار واحد ناپایدار در آن قرار دارد. به گزارش »ایسنا، »فرزانه صادق 
مالواجرد« با بیان اینکه شورای عالی شهرسازی و معماری دارای قدمتی 50 
ســاله است، گفت: این شورا تنها شورای عالی است که ریاست آن برعهده 
وزیر بوده، لذا همانطور که می دانید ریاست تمامی شوراهای عالی برعهده 

ریاست جمهور است.
او با تاکید بر اینکه شورای عالی شهرسازی، بالاترین نهاد سیاستگذار در 
حوزه شهر و آمایش است، افزود: چهار سازمان و هفت وزارتخانه عضو این 
شورا بوده و هر آنچه که مصوبه شورا عالی را می گیرد طبق قانون و ماده 7 

تاسیس شورای عالی لازم الاجرا می شود.
معاون شهرسازی و معماری وزارت راه و شهرسازی با بیان اینکه تعریف 
بافت فرسوده و چگونگی تعیین محدوده این بافت ها از جمله مواردی است 
که مصوبه شــورای عالی شهرسازی را دارد، تصریح کرد: به جهت اهمیت 
بافت های فرسوده در چند مصوبه به جمع بندی رسیدیم که آخرین مورد 
آن این است که در شهرهای ما انواع بافت ها با مخاطراتی همراه است که 

باید توجه ویژه ای به آنها شود.
»صادق مالواجرد« با بیان اینکه چهار گونه مخاطره در بافت های فرسوده 
وجود دارد، ادامه داد: نخســت بافت هایی اســت که با ســاخت و ساز در 
مجاورت حرایم طبیعی مانند رودخانه ها و گسل ها انجام شده است. بخش 
دوم مربوط به ســکونتگاه های غیررسمی هستند که در محدوده خارج از 
شــهر قرار دارند و مسئله ویژه ای که باید به آن توجه کرد و بخش سوم را 

تشکیل می دهد، بافت های تاریخی است.
او در تشــریح بخش چهــارم مخاطرات در بافت های فرســوده گفت: 
بافت های فرســوده بخش ناکارآمد داخل محدوده شهر هستند که دارای 
مالکیت شخصی هستند و ساخت و ســازهای انجام شده در آن به علت 
وجود ریزدانه ها، با ناپایداری ســاختمان ها در این محدوده همراه اســت. 
حدود 74 هزار هکتار بافت فرسوده در محدوده شهری در کشور داریم که 

یک میلیون و 400 هزار واحد ناپایدار در آن قرار دارد.
وی با اشــاره به قانون جهش تولید مســکن با حضــور در یک برنامه 
تلویزیونــی بیان کرد: یکی از بندهای این قانون اشــاره ای به بهســازی 
بافت های فرسوده داشت که براساس آن، بعد از دو ماه از اباغ این قانون، 
شورای عالی شهرسازی مصوبه ای را درباره اینکه شرکت بازآفرینی شهری 
و وزارت کشــور آسیب شناسی درخصوص این بافت ها داشته باشند، اباغ 
کند. صرفا با یک بســته کالبدی نمی توان نوسازی بافت فرسوده را طلب 
کرد لذا یکی از موضوعاتی که در آسیب شناسی به آن رسیدیم تسهیل در 

نوسازی بافت فرسوده است.
معاون شهرسازی و معماری وزارت راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه در 
بسته تشویقی اباغی توسط وزیر راه و شهرسازی به محله محوری توجه 
ویژه ای شده اســت، گفت: با تجمیع ریزدانه ها می توان یک بلوک شهری 
را تشــکیل داد که در این بلوک شــهری میزان ساخت و ساز تا دو طبقه 

می تواند تشویق داشته باشد.
»صادق مالواجرد« درخصوص ورود حد نصاب تفکیک به پروسه تجمیع 
جهت ســاخت و ساز اعام کرد: بستر تســهیلگری در شهرها مهیا بوده 

لذا حدنصاب تفکیک به تشــخیص کمیســیون ماده 5 آن شهر است که 
می توانند نسبت به متراژ زمین مجوز تراکم طبقات را بدهند. در بافت های 
فرسوده پاک هایی داریم که امکان تجمیع با محیط پیرامون خود را ندارد 
لذا در پیشنهاد آخر بسته تشویقی اباغی به این موضوع اشاره شده است 
که پاک مذکور بنا بر میزان قدرالســهم خود بتواند از کمیسیون ماده 5 

مجوز ساخت و ساز بگیرد.
معاون شهرســازی و معماری وزارت راه و شهرسازی با اشاره به عرض 
معابر موجود در بافت های فرســوده گفت: عرض معابر نمی تواند کمتر از 

شش متر باشد.
او سپس به رانت های ایجادشده در تراکم فروشی ها طی سنوات گذشته 
اشــاره کرد و گفت: اگر می خواهیم بافت فرســوده را نوسازی کنیم باید 

حداقل ها را در نظر بگیریم تا معضل ناپایداری ساختمان ها حل شود.
وی درخصوص ســازندگان بافت های فرســوده اظهار کرد: این بســته 
تشــویقی دارای تنوع است و در آن هم مالک می تواند سازنده باشد و هم 
سرمایه گذار، لذا بافت های فرسوده دارای زیربنای خوبی برای ساخت است. 
سود سرمایه گذار در بافت فرسوده قابل مقایسه با دیگر نقاط شهر نیست 
لذا میزان تســهیات بانکی و صدور پروانه می تواند برای ســرمایه گذار به 

صرفه و جذاب باشد.
»صادق مالواجرد« با بیان اینکه به ناپایداری ساختمان ها توجه ویژه ای 
شده است، افزود: قطعا بسته پیشنهادی تسهیلگر در ساخت و ساز است و 
میزان صدور پروانه در سراسر کشور مشخص کننده تاثیر این بسته تشویقی 

خواهد بود و در چند ماه آینده می توان در رابطه با آن گزارش ارائه کرد.

زنگ خطری که باید شنید

یک میلیون و 400 هزار واحد ناپایدار در بافت های فرسوده

نگاه

سهم زنان در استارت آپ های ایرانی 6 درصد است
تحلیل جنسیتی استارت آپ ها

سهم زنان از تاسیس کســب وکارهای نوپای ایران تنها 6 درصد است. به 
نظر می رســد بی تعادلی در اشــتغال زنان و مردان در فضای کسب وکار، در 
اکوسیستم استارت آپی هم تکرار شده است. تحلیل جنسیتی استارت آپ های 
ایرانی نشــان می دهد که سهم زنان از تاسیس این کسب وکارها کمتر از 10 
درصد است. از ۸50 بنیانگذار استارت آپ های ایرانی، 6 درصد را زنان تشکیل 
می دهند. با توجه به ســهم 94 درصدی مردان در تاســیس اســتارت آپ ها 
می توان گفت که شــکاف بیکاری زنان و مردان در فضای کســب وکار، در 
اکوسیســتم اســتارت آپی هم وجود دارد. براســاس آخرین داده های بانک 
مرکــزی، نرخ بیکاری زنــان 17.2 درصد و نرخ بیکاری مــردان 7.3 درصد 

گزارش شده است.
بیش از 14 درصد از بنیانگذاران اســتارت آپ های ایرانی در دانشــگاه آزاد 
اسامی تحصیل کرده اند. بررسی پروفایل بنیانگذاران استارت آپ های ایرانی 
در لینکدین نشان می دهد که سهم دانشگاه تهرانی ها از تاسیس استارت آپ ها 
به 13 درصد می رســد. همچنین دانشگاه شریف با ســهم 12 درصدی در 
جایگاه سوم ایستاده است. دانشــگاه های امیرکبیر، علم و صنعت، فردوسی 
مشهد، شهید بهشتی و عامه طباطبائی نیز با سهم های کمتر از 7 درصد، در 
رتبه های بعدی این فهرست قرار گرفته اند. از سوی دیگر، بیشتر بنیانگذاران 
اســتارت آپ ها در ایران، در رشته های مهندسی کامپیوتر و فناوری اطاعات 
تحصیل کرده اند. رشــته MBA با سهم 17 درصدی، از رشته های محبوب 
بنیانگذاران اســتارت آپ های ایرانی است. همچنین 53 درصد از بنیانگذاران 
کســب وکارهای نوپا در مقطع کارشناســی ارشــد تحصیل کرده اند. سهم 
فارغ التحصیان کارشناســی به 30 درصد می رسد و دارندگان مدرک دکترا 

هم 15 درصد از بنیانگذاران این کسب وکارها را تشکیل می دهند.
داده های بیش از 500 اســتارت آپ های ایرانی حاکی از آن است که بیش 
از 50 درصد از این کســب وکارهای نوپا توسط یک نفر تاسیس شده است؛ 
درحالی که ســهم اســتارت آپ هایی با دو بنیانگذار به 32.5 درصد می رسد. 
همچنین 13.7 درصد از استارت آپ های مورد مطالعه توسط سه نفر تاسیس 
شده است. نکته جالب دیگر در جغرافیای استارت آپ های ایرانی، نسبت های 
خانوادگی اســت، به طوری که دســت کم در 20 درصد از اســتارت آپ ها، 

بنیانگذاران با هم نسبت خانوادگی دارند.
آنچه بیش از هر چیز در این آمارها، توجه مخاطب را جلب می کند، سهم 
اندک زنان در اســتارت آپ های ایرانی است. البته این موضوع تنها مختص به 
ایران نیســت و در سایر کشورها نیز به چشــم می خورد. با وجود آنکه زنان 
در این ســال ها از نظر سطح تحصیات، پیشرفت قابل توجهی داشته اند، اما 
در بســیاری از مناطق جهان، زنان با تحصیات بــالا به نتیجه بهتر در بازار 
کار نرســیده اند. حتی در نخســتین اقتصاد جهان یعنی آمریکا، فاصله نرخ 
کارآفرینی زنان و مردان به بیش از 40 درصد می رســد. آمارها همه گویای 
رشد زنان در فضای کسب وکار و کارآفرینی آنهاست. با این وجود، فاصله زنان 
از مردان گویای راه طولانی اســت که هنوز در پیش روی آنان قرار دارد. در 
کشــورهای آمریکای لاتین، سهم زنان و مردان از فضای کار و کارآفرینی به 
مرز 50 درصد رســیده، اما در خاورمیانه این رقم کمتر از 25 درصد گزارش 

شده است.
آمارهای ســازمان ملل از فعالیت 5۸2 میلیون کارآفرین در سراسر جهان 
خبر می دهد. از این تعداد، ســهم زنان به 252 میلیون کارآفرین می رســد. 
همچنین 41 درصد نیروی کار در جهان را زنان تشکیل می دهند؛ جمعیتی 
که کنترل 20 تریلیون دلار از درآمد سالانه اقتصاد جهانی را به دست دارند. 
پیش بینی می شــود در سال های نه چندان دور، این رقم به 2۸ تریلیون دلار 
برسد. براســاس آمارها، 22.4 درصد از کســب وکارهای کوچک در آمریکا 
توسط مالکان زن اداره می شود. 17 درصد از زنان سیاه پوست در فرآیند آغاز 
یا مدیریت کسب وکارهای تازه قرار گرفته اند. همچنین نرخ کارآفرینی زنان 
در آمریکا به 13.6 درصد رســیده است. 14 درصد از زنانی که کسب وکاری 
را مدیریت یا مالکیت می کنند، بین 11 تا 50 نفر کارمند در اختیار دارند. در 
آمریکای لاتین، زنان کارآفرین سهمی 50 درصدی از کل جمعیت کارآفرینان 
را تشکیل می دهند. آمار زنان کارآفرین در کانادا به 36.۸ درصد رسیده است. 
در آســیای شرقی، این رقم به کمتر از 20 درصد می رسد اما در هندوستان، 
زنان برای 27 میلیون نفر از جمعیت این کشور شغل ایجاد کرده اند. با وجود 
آمارهای خیره کننده از فعالیت زنان کارآفرین در آمریکا، نســبت زنان مالک 
کســب وکارهای کوچک در این کشــور به مردان، کمتر از 45 درصد است. 
اکنون بیش از 13 میلیون زن در آمریکا کسب وکار خودشان را اداره می کنند. 
روزانه یک هزار و ۸20 زن در آمریکا، شغلی تازه راه می اندازند، اما بررسی های 
»Guidant financial« نشان می دهد که سهم زنان از کل کسب وکارهای 

کوچک در آمریکا 22.4 درصد و سهم جمعیت مردان 77.5 درصد است.
بــا این وجود می توان گفت اوضاع برای زنان رنگین پوســت در آمریکا در 
مسیر بهتر شدن اســت. مطالعات مدرسه کسب وکار دانشگاه هاروارد نشان 
می دهد که کارآفرینی زنان رنگین پوســت در آمریکا از دیگر اقشار نژادی در 
این کشور سریع تر است. ســهم زنان سیاه پوست از راه اندازی کسب وکار در 
آمریکا 17 درصد است؛ در حالی که نرخ کارآفرینی زنان سفیدپوست به 10 
درصد و مردان سفیدپوســت به 15 درصد می رسد. از دیگر نکات قابل توجه 
در مورد کارآفرینی زنــان در آمریکا، کاهش 3 درصدی نرخ کارآفرینی زنان 
در سن اشتغال در این کشور است. این نرخ برای سال 2021 میادی، 13.6 
درصد اعام شده که مشابه این رقم در سال 2019 است. با وجود این، درصد 
زنان مالک کسب وکار با رشــدی 2 درصدی در سال 2021 نسبت به سال 
قبل به 35.6 درصد رسیده است. همچنین جمعیت زنانی که کسب وکارها 
را مدیریت و رهبری می کنند از 39.۸ درصد به 41 درصد رســیده اســت. 
فاصله آمریکا و کانادا از کشــوری مثل برزیل در فعالیت زنان کارآفرین بیش 
از ۸ درصد اســت. براساس گزارش مسترکارت، نرخ فعالیت های کارآفرینانه 
زنان در برزیل به 21.3 درصد در ســال 2021 رســیده است؛ در حالی که 
این رقم در آمریکا و کانادا 13.9 درصد و 13.6 درصد اســت. در کشورهای 
دیگر مثل آفریقای جنوبی، این رقم به 11.1 درصد می رســد، اما این میزان 
در اســترالیا، چین، انگلستان، فرانسه، آلمان، ژاپن و هند کمتر از 10 درصد 
گزارش شده است. در هندوستان کارآفرینی زنان با نرخ 2.6 درصدی در بین 
اقتصادهای نوظهور در بدترین وضعیت اســت؛ در حالی که در استرالیا این 
رقم به ۸.3 درصد و در چین به 7.2 درصد می رســد. در اقتصادهای اروپایی 
مثل آلمان، نرخ فعالیت های کارآفرینانه زنان 4.4 درصد گزارش شــده؛ حال 
آنکه این رقم در انگلســتان به 6.2 درصد و در فرانسه به 5.3 درصد رسیده 
اســت. همچنین در ژاپن فعالیت های کارآفرینانه زنان در سال 2021، 2.7 
درصد سهم از کل اقتصاد این کشور دارد. مطالعات کالج بابسون می گوید از 
47 اقتصاد بررسی شــده تنها نرخ کارآفرینی زنان در چهار اقتصاد از مردان 
بیشتر است. در مراکش، قزاقستان، اسپانیا و جمهوری دومینیکن، نرخ کلی 
کارآفرینی زنان از مردان بالاتر اســت. همچنین در پنج اقتصاد جهان، یعنی 
نــروژ، مصر، ترکیه، امارات و ژاپن در مقابل هر دو مرد، یک زن کســب وکار 

خودش را راه انداخته است.
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فرصت امروز: روند صعودی قیمت دلار با وجود تمهیدات مدیریت جدید 
بانک مرکزی ادامه دارد و شــاخص ارزی کماکان در بالای سقف تاریخی 
خود ایســتاده اســت. البته التهاب ارزی، پدیده جدیدی در اقتصاد ایران 
نیست و آمارها نشــان می دهد که در هر دهه از تاریخ معاصر ایران، یک 
یا چند شــوک افزایش نرخ ارز رخ داده اســت. نزدیک به نیم قرن است 
که مســیر اقتصاد ایران با »لنگر ارزی« یا همان »لنگر نرخ اســمی ارز« 
گره خورده و همه اقشــار جامعه، انتظارات خود را با تغییر نرخ ارز به روز 
می کنند. سیاستگذار نیز چاره مهار تورم افسارگسیخته را در این سیاست 
منسوخ اقتصادی می جوید و با وجود اینکه بارها از این سوراخ گزیده شده 
است، اما همچنان راه مهار قیمت ها را در لنگر کردن ارز می داند که نه تنها 
به مهار تورم منجر نمی شود، حتی باعث شوک ارزی هم می شود. در حالی 
که سال هاســت اقتصادهای پیشرفته و نوظهور جهان به سوی لنگر پولی 
برای کنترل تورم متمایل شده اند، اما سیاستگذار اقتصادی در کشورمان از 
آنجا که هیچ نقشه ای برای کنترل تورم ندارد و از ابزارهای سیاست پولی 
پویا بی بهره است، با وجود تجربیات مکرر چند دهه گذشته همچنان از این 
سیاســت اقتصادی دست نکشیده و لاجرم کشتی اقتصاد ایران به واسطه 

توسل به »لنگر ارزی« به گل نشسته است.
اگر شــوک های ارزی، یکی از معضات همیشــگی اقتصاد ایران بوده، 
سیاست های ارزی دولت ها از طریق »سرکوب نرخ ارز«، »تعیین دستوری 
قیمت آن« و »نرخ های چندگانه ارزی« همواره در مســیر تشــدید این 
شوک ها عمل   کرده اســت. از جمله این سیاست ها، ارز ترجیحی 4200 
تومانی اســت که در ســال 1397 به دنبال خروج آمریکا از برجام اتفاق 
افتاد. در ابتدای امسال نیز دولت سیزدهم به حدف ارز ترجیحی دست زد 

که منجر به افزایش قیمت کالاها و نرخ ارز و رشد انتظارات تورمی شد.
آزمون و خطای سیاست ارزی

بازوی پژوهشی سازمان برنامه و بودجه در مطالعه ای به بررسی سه محور 
»دلایل افزایش نرخ ارز در سال 1401«، »نبایدهای سیاستی که رخ داده« 
و »راه های کاهش تبعات آن« پرداخته و ســرکوب نرخ ارز را از مهمترین 
سیاست های نادرستی معرفی می کند که متاسفانه سیاستگذار به آنها اقبال 
نشان داده است. این گزارش درباره دلایل افزایش قیمت ارز به »تحریم ها و 
اثرات آن«، »کسری بودجه و استقراض دولت از بانک مرکزی« و »ناترازی 
نظام بانکی« اشــاره می کند و می گوید: این سه آسیب ساختاری موجب 
شــده تا سیاست های شــوک درمانی برای فرار از بحران هایی که در حال 
وقوع هســتند، هر از چند گاهی پیامدهای منفی و قابل توجه خود را بر 
اقتصاد ایران تحمیل کنند. بنابراین زدودن زمینه های سیاستگذاری شوک 

درمانی، نخستین کاری است که دولت باید انجام دهد.

براساس این گزارش، نوسان نرخ ارز به پای ثابت اقتصاد ایران تبدیل شده 
و هر دهه از تاریخ قرن گذشته ایران به ویژه دهه های نیمه دوم قرن شاهد 
یک شوک ارزی بوده است. این شوک ها از سیاست های حمایتی و کنترلی 
ناشــی می شــود که تمامی دولت ها همواره یکی پس از دیگری آنها را به 
اجرا درآوردند. از جمله این سیاست ها می توان به نرخ های چندگانه ارزی، 
سیاست های سرکوب ارزی و تعیین دستوری قیمت ارز اشاره کرد. »لنگر 
ارزی« یا همان »لنگر نرخ اســمی ارز«، نوعی سیاست منسوخ اقتصادی 
برای مهار تورم است که نه تنها به مهار تورم منجر نمی شود، حتی باعث 
التهاب و شوک ارزی هم می شود. با وجود آنکه تبعات این خطای ارزی و 
سیاســتگذاری اشتباه در اقتصاد ایران و جهان آزموده شده اما حدود نیم 
قرن است که سیاستگذاران در اقتصاد ایران اصرار دارند با ثابت نگه داشتن 
نرخ ارز، آن هم در شرایط ناپایدار اقتصاد کان، نرخ تورم را کنترل کنند. 
نتیجه این سیاست ارزی در طول این سال ها همواره یک چیز بوده است: 
اتاف منابع ارزی، ضربه به تولید داخلی، افت ارزش پول ملی. این موضوع 
در بحران جنوب شرق آسیا در سال 1997 نیز به عینه دیده شد و به دنبال 
آن، بسیاری از کشورها از جمله کره جنوبی، در سیاست   های تورمی خود 
بازنگری کردند. حال ســوال این است که سیاستگذاران اقتصادی ایران با 
وجود تجربیات مکرر چه زمانی در این سیاســت ارزی خسارتبار بازنگری 

می کنند؟
بی راهه تورمی با لنگر ارزی

مرکز پژوهش های توســعه و آینده نگری در گــزارش »افزایش نرخ ارز، 
دلایل، نبایدهای سیاستی و ایده های کاهش تبعات آن« می نویسد: تجربه 
شــوک های ارزی به کرات نشان داده که این تغییرات سریع نرخ ارز، آثار 
تورمی قابل توجهی دارد و اقتصاد ایران را از طریق بی ثبات ســازی فضای 
اقتصاد کان با مشــکاتی مواجه می سازد. همین مسئله ضرورت تغییر 
سیاســتگذاری در زمینه ارز را پررنگ تر می کند. نخستین تغییر رویکرد 
می تواند تغییر هدف گــذاری از نرخ ارز به  عنوان لنگری برای کنترل نرخ 
تورم به جهت عکس باشــد. هدف گذاری سیاستگذار باید روی نرخ تورم 
به  عنوان لنگری برای کنترل نــرخ ارز قرار بگیرد. هدف گذاری نرخ تورم 
می تواند با اســتفاده از ابزارهای سیاســت پولی از جمله بازار عملیات باز، 
کنتــرل بازار بین بانکی و کنترل نرخ بهره بانکی انجام شــود، اما این به 
معنای شناورســازی بی قید و شرط نرخ ارز نیست. نرخ ارز باید به  صورت 
مدیریت شــده در بازار شناور شود؛ به طوری که تعیین دامنه نوسانات آن 
همانند آنچه برای نرخ بهره بین بانکــی در بازار عملیات باز رخ می دهد، 
انجام گیرد. سیاست جایگزین برای سیاستگذاری موجود، هماهنگ سازی 
سیاســت های پولی و ارزی با یکدیگر، با هدف کنترل نرخ تورم و مدیریت 

نوسانات نرخ ارز در بازار است.
دلیل اینکه چرا سیاست های نامطلوب در اقتصاد ایران همیشه در اولویت 
سیاســتگذار بوده اند، به این مســئله برمی گردد که مسیر سیاستگذاری 
به شــکل نادرستی انتخاب شــده و شــوربختانه منابع لازم برای اتخاذ 
سیاست های نادرست نیز در دسترس بوده است. سیاستگذار همواره برای 
کنترل یک چالش که در حال تبدیل شدن به یک بحران بوده، آسان ترین 
و ســریع ترین راه را انتخاب کرده و پیامدهای آن را به زمانی دیگر موکول 
می کند. در هنگام افزایش نرخ ارز و خیز آن برای ایجاد مشــکات بزرگ 
برای اقتصاد، سیاستگذار، سهل ترین تصمیم را که همان کنترل و سرکوب 
نرخ ارز اســت، برمی گزیند. این اقدام بدون توجه به ماحظاتی همچون 
توجه به دلایل وقوع این شوک های قیمتی انجام می شود. بنابراین تعیین 
دســتوری نرخ ارز و ســرکوب آن در همان نرخ مشخص موجب شده تا 
قوانین و کارکرد بازار در پس سازوکارهای دستوری سیاستگذار، هر از چند 

گاهی خود را نشان دهد و شوک های ارزی را رقم بزند.
به سوی ابزار پولی کنترل ارز

البته وجود درآمدهای نفتی گسترده نیز این امکان را برای سیاستگذار 
فراهم می کرد تا سیاست های نادرست خود را به صورت مداوم ادامه دهد، 
اما به نظر می رسد اکنون باید به دنبال جایگزینی برای این رویکرد باشیم؛ 
چراکه با توجه به کاهش درآمدهای نفتی، این رویکرد قابلیت تداوم خود 
را از دســت داده است. بازوی پژوهشی ســازمان برنامه و بودجه در ادامه 
الزامات تغییر ریل موفقیت آمیز سیاســت  ارزی را برمی شمارد و می گوید: 
افزایش نرخ ســود بانکی و برقرار ســاختن یک رابطه منطقی میان نرخ 
بهره بانکی و تورم، از جمله این اقدامات اســت. افزایش نرخ ســود بانکی 
به ویژه در سپرده های مدت دار سه تا پنج ساله می تواند به کاهش سیالیت 
نقدینگی کمک کند. افزایش متناسب نرخ سود سپرده های بانکی با تورم 
نیز می تواند اثر مخرب نقدینگی در بازار کالا و ســرمایه را کنترل کند. از 
سوی دیگر، انتشار اوراق قرضه، ابزار کارآمد دیگری است که به جمع آوری 
نقدینگی کمک شــایانی می کند. با این حال، اوراق قرضه فعلی به  دلیل 
عدم جذابیت نرخ چندان در این مهم موفق عمل نکرده است. بدون شک، 
تحقق موارد یادشده مستلزم رعایت برخی حداقل هاست که در صدر آنها، 
استقال نســبی بانک مرکزی قرار دارد. بر همین اساس، رابطه نادرست 
فعلی میان دولت و بانک مرکزی موجب شــده است تا به شکل غیرقابل 
قبولی، بخش مالی بر بخش پولی تسلط داشته باشد و به  صورت مداوم به 
شــکل افزایش نقدینگی، خود را نشان دهد. این مسئله عاوه بر اینکه به 
موتور رشد قیمت ها تبدیل شده است، یکی از عوامل اصلی افزایش قیمت 

ارز به شمار می رود.

آزمون و خطای سیاستگذاری در اقتصاد ایران ادامه دارد

دومینوی لنگر ارزی

طبق مصوبه اخیر هیأت دولت، عبــارت »خودروهای وارداتی صرفا در 
بورس کالا عرضه می شود« از بند 2 آیین نامه واردات حذف شد. در حالی 
که در آیین نامه واردات تاکید شــده بود که خودروهای وارداتی صرفا در 
بورس کالا عرضه خواهند شــد و فروش آنها از مســیر بورس کالا است؛ 
هیأت دولت هفته گذشــته تصویب کرد که عبارت »خودروهای وارداتی 
صرفا در بورس کالا عرضه می شود« از بند 2 آیین نامه واردات حذف شود؛ 
بر این اساس احتمالا فروش خودروهای وارداتی دیگر تنها از مسیر بورس 

کالا نخواهد بود.
به گزارش »ایسنا«، زمانی که آیین نامه واردات خودرو پس از چندین بار 
رفت و برگشت به صحن مجلس مورد تایید قرار گرفت و نهایی شد؛ در بند 
2 این آیین نامه تاکید شده بود که فروش خودروهای وارداتی تنها از طریق 
بورس کالا خواهد بود. مقرر شــده بود که پــس از واردات اولین محموله 
خودروهای وارداتی در سوم دی ماه، از هفته سوم دی ماه این محموله در 
بورس کالا برای فروش عرضه شود اما خبری نشد. پس از آن هم 19 دی 
ماه اطاعیه های بورس کالا از پذیرش خودروهای خارجی حکایت داشت 
و این انتظار می رفت که خودروهای خارجی طبق وعده داده شده نهایت 
تا پایان دی ماه در بورس کالا عرضه شــوند، اما تاکنون و در حالی که به 

روزهای پایانی بهمن ماه نزدیک می شویم، هنوز این اتفاق نیفتاده است.
همانطور که اشــاره شد، عاوه بر متن مصوب آیین نامه واردات خودرو، 
بارها توســط مســئولان وزارت صمت تاکید شــد که عرضه خودروهای 

وارداتــی صرفا از طریق بورس کالا انجام خواهد شــد، اما اکنون آخرین 
مصوبه هیأت دولت که توســط معاون اول رئیس جمهوری اباغ شــده، 
حکایــت از آن دارد که دو عبارت »خودروهــای وارداتی صرفا در بورس 
کالا عرضه می شــود« و »در بورس کالا« حذف می شود. بدین ترتیب به 
نظر می رسد که دولت عاوه بر فروش خودروهای وارداتی در بورس کالا، 
برنامه های دیگــری برای عرضه این خودروهای خارجی که قریب به پنج 
سال منع از ورود به ایران بودند، داشته باشد. این در حالی است که موضوع 
تعیین قیمت این خودروهای وارداتی که تا پیش از این قرار بود قیمت بر 
روی تابلو بورس مشخص شود و براساس رقابت باشد؛ احتمالا با این مصوبه 

هیأت دولت، نحوه تعیین قیمت متفاوت خواهد شد.
پیش از این در مورد قیمت اعام شــده بود که »خودروهای وارداتی 
در بورس کالا عرضه خواهند شــد. این خودروهــا در چند رده قیمتی 
قرار اســت که وارد شــوند. کمترین تعرفه از حقوق ورودی مربوط به 
خودروهــای در رده قیمتــی زیر 10 هزار یورو اســت. حقوق گمرکی 
برای همه خودروها 4 درصد ثابت اســت )چه خودروهای زیر 10 هزار 
یــورو و چه خودروهایی که ســقف قیمتی 20 هزار یــورو را دارد(، اما 
سود بازرگانی متغیر اســت؛ کمترین میزان را خودروهای زیر 10 هزار 
یورو خواهند داشــت. 10 تا 15 درصد نیز ســود بازرگان است که وارد 
می کند و باقی بســته به این است که چقدر رقابت روی تابلو بخورد تا 
کشف قیمت صورت پذیرد.« طبق آنچه که در آیین نامه واردات خودرو 

آمده اســت، مقرر شــده بود تا کارگروهی با مسئولیت وزارت صمت و 
عضویت وزارت اقتصاد و ســازمان برنامه موظف باشــند که نرخ ســود 
بازرگانی خودروهای وارداتی را برحسب ارزش )فوب( به گونه ای تعیین 
کننــد که مابه التفاوت قیمت پایه با قیمت پایانی در بورس کالا، معادل 
سود عادلانه باشــد و کارگروه مذکور مجاز به تعیین علی الحساب سود 
بازرگانی در زمان ترخیص و تعیین سود بازرگانی قطعی در زمان فروش 
باشد. از ســوی دیگر، چندی پیش »سیدرضا فاطمی امین« وزیر صمت، 
موضوع امکان تردد خودروهای مناطق آزاد در سراسر کشور با پاک ملی 
را مطرح کرد و گفت: »خودروهایی که در مناطق آزاد تردد می کنند، طبق 
شرایطی،  این مجوز را خواهند داشت که شماره گذاری ملی شده و در کل 
کشور مورد اســتفاده قرار گیرند؛ این موضوع می تواند کمک کننده برای 
افزایش عرضه در بازار باشــد.« حال این موضوع در مصوبه مذکور هیأت 
دولت مورد اشاره قرار گرفته و مصوبه پاک گذاری ملی خودروهای مجاز به 
تردد در مناطق آزاد، اباغ شده است. براساس اباغیه مصوبه هیأت وزیران 
در رابطه با شــیوه پاک گذاری ملی و تردد در سرزمین اصلی خودروهای 
مجاز به تردد در مناطق آزاد تجاری - صنعتی، مصوب شــده است »طبق 
مقررات موجــود خودروهایی که مجاز به تــردد در مناطق آزاد تجاری-
صنعتی هستند، مشروط به پرداخت کلیه عوارض و بدهی های مربوطه و 
حقوق ورودی )مشتمل بر حقوق گمرکی و سود بازرگانی مصوب( مجاز به 

پاک گذاری ملی و تردد در سرزمین اصلی باشند.«

امکان عرضه خودروهای وارداتی از مسیر غیربورسی

بند عرضه خودروهای وارداتی در بورس کالا حذف شد

بانکنامه

آخرین قیمت دلار و یورو در بازار
وقت سکون در بازار سکه

براســاس اطاعیه اخیر بانک مرکزی و صحبت های رئیس 
کل آن، آخرین نرخ ارز در ســایت بازار متشــکل ارزی قابل 
رویت است که طبق آن، آخرین نرخ دلار تا لحظه انتشار این 
خبر حدود 43 هزار تومان تعیین شده است. براساس آخرین 
نرخ منتشرشده در سایت مدیریت بازار متشکل معامات ارز 
ایران، هر دلار ایران حدود 43 هزار تومان قیمتگذاری شــده 
است که البته در همین سایت آخرین نرخ صرافی ها 43 هزار 
و 432 تومان و نرخ پایانی روز دوشنبه 42 هزار و 9۸7 تومان 
اعام شده است. آخرین نرخ یورو نیز تا لحظه انتشار این خبر 
46 هزار و 51 تومان اعام شده است و آخرین نرخ صرافی ها 
46 هزار و 511 تومان و نرخ پایانی روز دوشــنبه 45 هزار و 

992 تومان تعیین شده است.
به گزارش »ایســنا«، روز دوشنبه بانک مرکزی در اطاعیه ای 
اعــام کرد که مردم می توانند برای اطــاع از آخرین نرخ های 
اســکناس و ارز به ســامانه مدیریت بازار متشکل معامات ارز 
ایران به آدرس ICE.IR به عنوان تنها مرجع رسمی اعام نرخ 
نقدی ارز در کشور مراجعه کنند. همچنین »محمدرضا فرزین«، 
رئیس کل بانک مرکزی در مصاحبه تلویزیونی اخیر خود نیز به 
این موضوع اشــاره کرد که مردم به برخی سفته بازان و دلالان 
بازار توجه نکنند و نرخ واقعی ارز را از منابع معتبر مانند سامانه 

مدیریت بازار متشکل معامات بازار ارز ایران مشاهده کنند.
در همین حال، تحلیلگران فنــی باور دارند در صورتی که 
ســکه امامی به بالای محدوده 25 میلیون و 200 هزار تومان 
نفوذ کند، احتمال رشد قیمت تا محدوده 25 میلیون و 700 
هــزار تومان وجود دارد. به گزارش »اکوایران«، ســکه امامی 
نتوانست به بالای محدوده مقاومتی 25 میلیون و 200 هزار 
تومان نفوذ کند. در ســومین روز هفتــه خبری از خریداران 
نبود تا فلز گرانبهای داخلی نتواند مانند روز ابتدایی هفته به 
سطح قیمتی بالاتری نفوذ کند. به گفته فعالان، دلیل سکون 
سکه، آرامش در بازار ارز بود؛ جایی که دلار نتوانست افزایش 
خاصی را تجربه کند. تحلیلگــران فنی باور دارند در صورتی 
که ســکه امامی به بالای محــدوده 25 میلیون و 200 هزار 
تومان نفوذ کند، احتمال رشد قیمت تا محدوده 25 میلیون 
و 700 هزار تومان وجود دارد. روز دوشــنبه فروشندگان نیز 
نفوذ زیادی در بازار نداشــتند و فلز گرانبهای داخلی توانست 
کانال 25 میلیون تومانی را حفظ کند. ســکه بازان باور دارند 
تــا زمانی که فلز گرانبهای داخلی بالای محدوده 24 میلیون 
و ۸00 هــزار تومان باقی بماند، خبری از افت معنادار قیمت 
نخواهد بود. برخی از فعالان باور دارند که سکه بازان در انتظار 
مشخص شدن روند آتی قیمت دلار هستند و به همین دلیل 
در روز دوشنبه تحرک خاصی نداشتند. در این میان بازارساز 
نیز همچنان با عرضه ربع سکه قصد دارد بخشی از نقدینگی 
را به خود جلب کند. تاکنون بیش از 1۸0 هزار ربع ســکه در 

حراج این فلز ارزشمند به فروش رفته است.َ

از واریز مرحله دوم سود سهام عدالت چه خبر؟
طبق وعده وزیر امور اقتصــادی و دارایی، بخش دوم واریز 
سود ســهام عدالت ســال 1400 باید تا پایان سال جاری یا 
ابتدای سال آینده محقق شــود. به گزارش »ایسنا«، امسال 
نخستین ســالی بود که واریز سود ســهام عدالت به حساب 
مشــمولان دو مرحله ای شــد. بر این اســاس، »سیداحسان 
خاندوزی« وزیر امور اقتصادی و دارایی، اواســط پاییز اعام 
کرد که یک قسمت از سود سهام عدالت سال 1400 تا پایان 
پاییز و بخش دوم نیز تا اواخر سال جاری یا اوایل سال آینده 
واریز می شــود. وعده ای که محقق شــد و در مرحله نخست 
سهامدارانی که در پرتفوی سهام خود 452، 492 و 532 هزار 
تومان دارند به ترتیب 510، 555 و 600 هزار تومان و افرادی 
کــه پرتفوی یک میلیون تومانــی در اختیار دارند، مبلغ یک 
میلیون و 12۸ هزار تومان سود علی الحساب دریافت کردند. 
بــا توجه به اینکه برآوردها این اســت که از 60 هزار میلیارد 
تومان سودی که باید از سوی شرکت ها پرداخت می شد، 30 
هزار میلیارد تومان تا پایان پاییز وصول شد، به نظر می رسد 
تقســیم 30 هزار میلیارد تومــان باقی مانده نیز مانند مرحله 
نخســت باشد و مبلغ ســودی که افراد با پرتفوهای مختلف 

دریافت خواهند کرد همانند مرحله اول صورت بگیرد.

اختلاف 200 تا 340 میلیونی با قیمت بازار
تارا و فیدلیتی در بورس چند قیمت خورد؟

در معامات سه شــنبه 5 هزار دســتگاه تارا سفید دستی، 
250 دســتگاه فیدلیتی پنج نفره مشــکی و 250 دســتگاه 
فیدلیتی هفت نفره ســفید در بــورس کالا مورد معامله قرار 
گرفت که همگــی ارزان تر از قیمت بــازار بودند. به گزارش 
»ایســنا«، طی معامات روز گذشــته در بورس کالا، 5 هزار 
تارا دستی ســفید عرضه شد که 23 هزار و 494 تقاضا برای 
این خودرو که با قیمت پایه 256 میلیون و 500 هزار تومان 
عرضه شــده بود، شکل گرفت. قیمت میانگین این خودرو در 
بورس کالا حــدود 460 میلیون تومان بود؛ در حالی که این 

خودرو در بازار آزاد 645 میلیون تومان قیمت دارد.
همچنیــن در این روز 250 دســتگاه فیدلیتــی پنج نفره 
مشــکی در بستر بورس کالا عرضه شــد که با تقاضای 720 
نفری مواجه شــد. ایــن خودرو با قیمت پایــه 759 میلیون 
تومانی عرضه شــد و قیمت میانگیــن آن در بورس کالا یک 
میلیــارد و 362 میلیون تومان بود؛ درحالی که فیدلیتی پنج 
نفره در بازار آزاد یک میلیــارد و 700 میلیون تومان قیمت 
دارد. 250 دستگاه فیدلیتی هفت نفره سفید نیز که با قیمت 
پایه 772 میلیارد تومانی عرضه شــده بود با قیمت میانگین 
یک میلیارد و 440 میلیون معامله شد. برای این خودرو 993 
تقاضا شــکل گرفت. این خودرو در بازار با قیمت یک میلیارد 

و 770 میلیون تومان معامله می شود.

3اقتصاد امروز چهارشنبهwww.forsatnet.irتلفن مستقیم: 86073290
26 بهمن 1401

شماره 2190



فعالان بازار سرمایه بررسی کردند
مصونیت تورمی با اوراق سلف موازی خودرو

یک فعال بازار ســهام درباره اوراق سلف موازی خودرو می گوید 
نکته مثبت در مورد اوراق ســلف موازی اســتاندارد خودرویی این 
است که در زمان سررسید، دارندگان اوراق در صورت تمایل، امکان 
تحویل خودرو از خودروسازان را نیز خواهند داشت. البته که هدف 
از انتشــار اوراق ســلف موازی خودرویی، پاســخ دادن به تقاضای 
ســرمایه ای در بازار خودرو نیست، اما وقتی ابزارهای این چنینی در 
بازار ســرمایه وجود دارد، می توان به نحو مطلوب از آن استفاده برد 
تا هم خودروسازان محصول خود را پیش فروش کرده و تامین مالی 
کنند و هم با انتشــار اوراق سلف خودرویی، احتمالا اوراق در بازار 
دست به دست بچرخد و بدین ترتیب عاقه مندان به سرمایه گذاری 
در بازار خودرو فرصتی برای ســرمایه گذاری و کســب بازده بدون 

ایجاد هیجان کاذب در بازار خودرو داشته باشند.
»محمد وطن پور« مدیرعامل شــرکت تامین ســرمایه سپهر در 
گفت وگو با پایگاه خبری بازار ســرمایه ایران )ســنا( با اشــاره به 
اقدام بهمن موتور برای انتشــار اوراق سلف موازی استاندارد وانت 
کارا با سررســید دو ســاله و ارزش 2 هزار میلیــارد تومان گفت: 
قطعا انتشــار اوراق ســلف موازی اقدامی مثبت در راستای کمک 
به تامین مالی خودرو و قطعه ســازان خواهد بــود. نکته مثبت در 
مورد اوراق ســلف موازی استاندارد خودرویی این است که در زمان 
سررسید، دارندگان اوراق در صورت تمایل، امکان تحویل خودرو از 
خودروســازان را نیز خواهند داشت. البته که هدف از انتشار اوراق 
سلف موازی خودرویی، پاســخ دادن به تقاضای سرمایه ای در بازار 
خودرو نیست، اما وقتی ابزارهای این چنینی در بازار سرمایه وجود 
دارد، می توان به نحو مطلوب از آن استفاده برد تا هم خودروسازان 
محصول خود را پیش فروش کرده و تامین مالی کنند و هم با انتشار 
اوراق سلف خودرویی، احتمالا اوراق در بازار دست به دست بچرخد 
و بدین ترتیب عاقه مندان به سرمایه گذاری در بازار خودرو فرصتی 
برای سرمایه گذاری و کسب بازده بدون ایجاد هیجان کاذب در بازار 
خودرو داشته باشــند. به عقیده این کارشناس بازار سرمایه، تامین 
مالی خودروسازان از طریق انتشار اوراق سلف موازی استاندارد، نه 
تنها ریسکی متوجه بازارســهام نخواهد کرد؛ بلکه به افزایش عمق 
و توســعه بازار ســرمایه ما کمک خواهد کرد و شــخصا از هرگونه 

ابزارسازی به منظور توسعه این بازار استقبال می کنم.
همچنین »حســین سعیدی« از دیگر کارشناسان بازار سرمایه با 
اشاره به مصونیت سرمایه گذاران از تورم با اوراق سلف موازی خودرو 
معتقد است: یکی از مزایای تامین مالی از طریق انتشار اوراق سلف 
موازی اســتاندارد این اســت که در این روش به نوعی پیش فروش 
محصول انجام می شود. در مورد اوراق سلفی که در گذشته منتشر 
می شد، در زمان سررســید به جای تحویل محصول، تسویه نقدی 
انجام می شــد، اما ویژگی اوراق ســلف موازی استاندارد خودرویی 
این اســت که در زمان سررسید، در صورت تمایل دارندگان اوراق، 
خودروسازان متعهد به تحویل فیزیکی محصول هستند و به سبب 
همین ویژگی می توان گفت دارندگان اوراق در شــرایط تورمی به 

نوعی از گزند افُت ارزش سرمایه گذاری ها مصون خواهند ماند.
این فعال و کارشناس بازار سرمایه با اشاره به برنامه بهمن موتور 
برای انتشار اوراق ســلف موازی استاندارد وانت کارا با سررسید دو 
ســاله و ارزش 2 هزار میلیارد تومان به پایگاه خبری بازار ســرمایه 
ایران )ســنا( گفت: کاما موافق تامین مالی خودرو و قطعه سازان از 
طریق انتشار اوراق سلف موازی استاندارد هستم. این روش مزایای 
متعددی نسبت به ســایر روش های تامین مالی برای شرکت ها به 
همــراه خواهد داشــت. یکی از مزایای مهم تامیــن مالی از طریق 
انتشار اوراق ســلف موازی، مدت زمان تسویه بدهی است. طبیعتا 
هرچه مدت زمان سررســید اوراق طولانی تر باشد، برای شرکت ها 
)چه به دنبال تامین مالی برای تامین ســرمایه در گردش باشــند 
و چــه به دنبال اجرای پروژه باشــند( بهتر خواهد بــود. از این رو 
اوراق ســلف موازی با سررسید دو ساله نسبت به تسهیات یکساله 
مطلوب تر خواهد بود. مضاف بر اینکه شــرکت ها بعد از انتشار این 
اوراق، تا زمان سررسید تعهدی بابت پرداخت ندارند و از این جهت 
فشار کمتری متوجه متقاضیان تامین مالی از این روش خواهد شد. 
نکته بعدی وثائق و تضامین جهت انتشــار این اوراق است. با توجه 
به بالابودن گردش پولی خودروســازان در بانک ها و نیز در اختیار 
داشتن سهام  شرکت های زیرمجموعه، این شرکت ها راحت تر امکان 

وثیقه گذاری خواهند داشت.
»ســعیدی« ادامه داد: مزیت بعدی تامین مالی از طریق انتشــار 
اوراق ســلف موازی استاندارد این اســت که در این روش به نوعی 
پیش فروش محصول انجام می شــود. در مورد اوراق ســلفی که در 
گذشــته منتشر می شد، در زمان سرویس به جای تحویل محصول، 
تسویه نقدی انجام می شد، اما ویژگی اوراق سلف موازی استاندارد 
خودرویــی این اســت که در زمان سررســید، در صــورت تمایل 
دارندگان اوراق، خودروســازان متعهد به تحویل فیزیکی محصول 
هســتند و به سبب همین ویژگی می توان گفت دارندگان اوراق در 
شــرایط تورمی به نوعی از گزند افُت ارزش سرمایه گذاری ها مصون 

خواهند ماند.
این کارشــناس بازار ســرمایه در پایان افزود: عاوه بر این، حتی 
اگر برخی از شــرکت هایی که اقدام به تامین مالی از طریق انتشار 
اوراق سلف موازی استاندارد خودروی می کنند، شرکت هایی زیانده 
باشند، باز هم به دلیل وثایق و تضامین کافی، ریسک نکول متوجه 
ســرمایه گذاران نخواهد بود. در مجمــوع می توان گفت اگرچه این 
ابزار نیازمند اصاحاتی اســت، اما مزایای متعددی نسبت به سایر 
روش های تامین مالی برای شرکت های تولیدی دربر خواهد داشت.

بورسنامه

فرصت امروز: نوسان نماگر اصلی تالار شیشه ای در کانال 1.5 میلیون 
واحــد، خروج پول حقیقی و افت ارزش معامات خرد ســهام کماکان 
ادامــه دارد. آنچه تحلیلگران از آن به »وضعیت خنثی در بازار ســهام« 
تعبیر می کنند. با شروع دور جدید عرضه خودرو در بورس کالای ایران 
از هفته جاری و با وجود آنکه ســایه سنگین این ابهام پس از کشمکش 
چند هفته ای شــورای رقابت و سازمان بورس بالاخره با مصوبه شورای 
عالی بورس در میانه هفته گذشــته از ســر بازار سهام برداشته شد، اما 
معامات این روزهای تالار شیشه ای در یک وضعیت تقریبا خنثی دنبال 

می شود و رکود معاماتی در بازار سهام کاما مشهود است.
شاخص کل بورس تهران پس از دو هفته نزولی در بهمن ماه بالاخره 
در هفته ســوم به بازدهی مثبت ولو اندک رســید و واکنش مثبتی که 
مصوبه شــورای عالی بورس پیرامون تداوم عرضه خودروی بورسی در 
دو روز پایانی هفته گذشــته برانگیخــت، احتمال ادامه این روند مثبت 
در هفتــه جاری را افزایش داد، اما بورس تهران برخاف انتظارها، روند 
جســته و گریخته ای را در طول این هفته دنبال کرد، به طوری که در 
معامات روز یکشنبه نماگر اصلی با افت 0.7۸ درصدی در نیمه نخست 
کانــال 1.5 میلیون واحدی و نماگر هــم وزن با افت 0.97 درصدی در 
نیمه دوم کانال 400 هزار واحدی ایستاد. در دادوستدهای روز دوشنبه 
نیز نماگر اصلی 0.15 درصد و نماگر هم وزن بازار 0.4 درصد رشد کرد 
و نهایتا در معامات روز گذشــته شاهد ریزش 0.67 درصدی شاخص 
کل و 0.7 درصدی شــاخص هم وزن بودیم. در معامات روز سه شنبه، 
ارزش خالص تغییر مالکیت حقوقی به حقیقی بازار برای هفدهمین روز 
متوالی منفی شد و 509 میلیارد تومان پول حقیقی از بورس خارج شد 
که نســبت به روز معاماتی قبل، 190 درصد افزایش داشته است. در 
معامــات بهمن ماه به طور میانگین روزانه بیش از 550 میلیارد تومان 

از سوی حقیقی   ها از بازار سهام خارج شده است.
خروج سرمایه حقیقی 3 برابر شد

روند حرکت شــاخص های بورســی در روز گذشــته هم نزولی بود و 
شــاخص کل بورس بیش از 10 هزار واحد ســقوط کرد. ارزش خالص 
تغییر مالکیت حقوقی بــه حقیقی بازار نیز برای هفدهمین روز متوالی 
منفی شــد و 509 میلیارد تومان پول حقیقی از بورس خارج شــد که 
نســبت به روز قبل، رشــد 190 درصدی را نشــان می دهد. در جریان 
معامات روز سه شنبه 25 بهمن ماه در معامات بورس تهران، شاخص 
کل بــا ریزش 10 هــزار و 314 واحد معادل 0.67 درصد )نســبت به 
روز کاری قبل( تا ســطح یک میلیــون و 537 هزار و 963 واحد پایین 
آمد. شــاخص کل هم وزن نیز با 3 هزار و 3۸9 واحد معادل 0.7 درصد 
کاهش در رقم 479 هزار و 3۸9 واحدی ایستاد. همچنین شاخص کل 
فرابــورس )آیفکس( با کاهش 140 واحدی در ســطح 20 هزار و 30 
واحد قرار گرفت. شاخص کل هم وزن فرابورس نیز 9۸5 واحد افت کرد 
و به رقم ۸5 هزار و 309 واحد رســید. در پایان معامات  روز سه شنبه، 
172 نماد رشــد قیمت و 475 نماد کاهش قیمت داشــتند. به عبارت 

دیگر، 27 درصد بازار رشــد قیمت داشتند و 73 درصد بازار افت قیمت 
را تجربه کردند.

خــروج پول حقیقی از بورس نیز ادامه پیدا کرد و ارزش خالص تغییر 
مالکیت حقوقی به حقیقی بازار برای هفدهمین روز متوالی منفی شد، 
بدین ترتیب، 509 میلیارد تومان پول حقیقی از بورس خارج شــد که 
نسبت به روز دوشنبه، 190 درصد افزایش یافته است. در معامات روز 
سه شنبه بیشترین خروج پول حقیقی برای دومین روز متوالی به سهام 
کگل )شرکت گلگهر( اختصاص داشت که ارزش تغییر مالکیت حقیقی 
بــه حقوقی آن 30 میلیارد تومان بود.  غدشــت دومین رتبه خروج را 
داشــت و پس از آن، نمادهای فولاد، شپنا و فملی بیشترین خروج پول 
حقیقی را داشــتند. در سوی دیگر، سصفها بیشترین ورود پول حقیقی 
را ثبت کرد و نمادهای سرچشــمه، وســینا، غذانه و کاوه در رتبه های 

بعدی ایستادند.
همچنین نمادهای فارس، پارســان و شستا بیشترین تأثیر را در افت 
شــاخص کل بورس داشــتند و در مقابل نمادهای کاوه، کگل و وسینا 

با بیشــترین اثر مثبت بر شــاخص کل همراه شــدند. در فرابورس نیز 
نمادهای آریا، بپاس و مارون بیشــترین تأثیر کاهنده را بر شاخص کل 
فرابورس گذاشــتند و نمادهای سرچشمه، کگهر و بگیان هم بیشترین 
اثر افزایشی را بر شاخص داشــتند. در بین نمادهای پرتراکنش بورس 
نیز اردستان بیشترین تراکنش را داشت و خگستر و شستا در رتبه های 
بعــدی قــرار گرفتند. در فرابورس نیــز نمادهای دی، فــروژ و کرمان 

پرتراکنش ترین نمادها بودند.
کاهش ارزش معاملات خرد سهام

بدیــن ترتیب، فولاد کاوه جنوب کیش )کاوه( با 330 واحد، معدنی و 
صنعتی گل گهر )کگل( با 217 واحد، بانک سینا )وسینا( با 12۸ واحد، 
معدنی و صنعتی چادرملو )کچاد( با 97 واحد، سرمایه گذاری ساختمان 
ایران )وســاخت( با 91 واحد و سرمایه گذاری سپه )وسپه( با ۸0 واحد 
تاثیر مثبت بر شــاخص بورس داشــتند. در ســمت مقابل نیز صنایع 
پتروشــیمی خلیج فارس )فارس( با یک هزار و 996 واحد، گســترش 
نفت و گاز پارســیان )پارســان( با 63۸ واحد، شــرکت سرمایه گذاری 
تامین اجتماعی )شســتا( با 533 واحد، کشــتیرانی جمهوری اسامی 
ایران )حکشــتی( با 439 واحــد و ملی صنایع مس ایــران )فملی( با 
435 واحد با تاثیر منفی بر شــاخص بورس همراه شــدند. در فرابورس 
نیز سرمایه گذاری مس سرچشــمه )سرچشمه(، سنگ آهن گهرزمین 
)کگهر(، توســعه مســیر برق گیان )بگیان(، مجتمــع جهان فولاد 
سیرجان )فجهان( و شــرکت آهن و فولاد ارفع )ارفع( با تاثیر مثبت و 
همچنین پلیمر آریاساســول )آریا(، بیمه پاسارگاد )بپاس(، پتروشیمی 
مارون )مارون(، پخش البرز )پخــش(، بهمن دیزل )خدیزل(، مدیریت 
انــرژی امید تابان هور )وهور(، صنعتی مینــو )غصینو( و اعتباری ملل 

)وملل( با تاثیر منفی بر این شاخص همراه بودند.
ارزش معامات کل بازار ســهام به 9 هزار و 93 میلیارد تومان رسید. 
ارزش معامات اوراق بدهــی در بازار ثانویه هزار و ۸6۸ میلیارد تومان 
بــود که 21 درصــد از ارزش کل معامات بازار را در این روز شــامل 
می شــود. ارزش معامات خرد سهام نیز باز هم ریزش کرد و با کاهش 
2 درصدی به نســبت روز دوشنبه به رقم 3 هزار و 644 میلیارد تومان 
رســید. در معامات سه شــنبه، 63 نماد صف خرید داشتند و ۸7 نماد 
با صف فــروش مواجه بودند. ارزش صف های خرید با افت 25 درصدی 
بــه 167 میلیارد تومان رســید و ارزش صف های فروش نیز 12 درصد 
افزایش یافت و 607 میلیارد تومان بود. در پایان معامات نماد وســینا 
)بانک ســینا( با صف خرید 27 میلیارد تومانی در صدر جدول تقاضای 
پایانی بازار قرار گرفت. پس از وســینا، نمادهای غدانه )شــرکت پنبه 
و دانه های روغنی خراســان( و شدوص )شــرکت دوده صنعتی پارس( 
بیشــترین صف خرید را داشــتند. در ســوی دیگر در پایان معامات 
بیشــترین صف فروش به نماد غدیس اختصاص داشت که ارزش صف 
فروش آن 22 میلیــارد تومان بود. پس از غدیــس، نمادهای چکارن، 

حفارس، میهن و غنوش بیشترین صف فروش را داشتند.

خروج سرمایه حقیقی از بازار سهام 3 برابر شد

وضعیت خنثی در تالار شیشه ای

رئیس سازمان خصوصی سازی با اشاره به برگزاری مزایده برای واگذاری 
دو تیم فوتبال اســتقال و پرســپولیس بر وجود تبانی در لیگ فوتبال 
ایــران تاکید کرد و گفت که می توان بعد از واگذاری برای جلوگیری از 
تبانی، ضوابطی را تعیین کرد. »حســین قربان زاده« در مورد انتقادات 
پیرامون شــروط مزایده برای واگذاری دو تیم استقال و پرسپولیس و 
اینکه این شــروط احتمال تبانی را افزایش می دهد، به »ایسنا« توضیح 
داد: »تبانی همیشــه ممکن است. چرا شــرط عدم مالکیت مشترک از 
ســوی فدراسیون فوتبال آسیا جزو موارد تایید حرفه ای بودن باشگاه ها 
در نظر گرفته شــده است؟ دلیل آن عدم تبانی در لیگ قهرمانان آسیا 
است. تا تیمی از ایران با مالکیت دولتی در گروهی با تیم دیگری از ایران 
که باز هم مالکیت دولتی دارد تبانی نکند تا تیم دیگری که برای کشور 

دیگر است را از گروه حذف کنند.«
او ادامه داد: »در کشــور ما تیم هایی وجود دارد که مالکیت مشترک 
دارند و همین حالا هم همه مستعد این فضا هستند. در واقع در فضایی 
هســتیم که احتمال تبانی وجود دارد. بــرای چه باید از حالا گفت اگر 
مزایده برگزار شــد و مالکیت باشــگاه ها جدا شد، اگر تیمی تبانی کرد 
چهارم بشود یا نشود، چه اتفاقی می افتد؟ مثل اینکه وسط دریا و درحال 
غرق شــدن باشیم و فردی بگوید اگر به ســاحل برسید، پشت ساحل 
استخری وجود دارد که در آنجا هم احتمال غرق شدن است! با این وضع 
لیگ، غرق در احتمال تبانی هســتیم. می توان پس از برگزاری مزایده 

برای جلوگیری از تبانی، ضوابطی را تعیین کرد.«
براســاس این گزارش، یکی از مهمترین مشکات سرخ آبی ها که باعث 
شــد مجوز حرفه ای این دو باشگاه صادر نشود و پرسپولیس و استقال از 
لیگ قهرمانان آســیا در سال 2022 حذف شوند، مالکیت مشترک این دو 
باشــگاه و البته دولتی بودن آنهاست. مطابق قوانین هیچ شخص حقیقی و 
حقوقی نمی تواند در یک تورنمنت، مالکیت دو باشگاه را در اختیار داشته 
باشد تا شائبه هرگونه تبانی از بین برود. با این حال در سال های اخیر با وجود 
اینکه دولت مالکیت دو باشــگاه استقال و پرسپولیس را در اختیار داشت 
اما مسئولان ورزش ایران با سندسازی طوری وانمود می کردند که مجمع 
دو باشگاه متفاوت است تا به این ترتیب مجوز حرفه ای آنها صادر شود، اما 
در ســال AFC ،2022 دیگر زیر بار نرفت و مجوز حرفه ای این دو باشگاه 
را صادر نکرد تا به این ترتیب مســئولان ورزش ایران به سمت واگذاری دو 

باشگاه استقال و پرسپولیس قدم های موثری بردارند.
بر این اســاس، قرار اســت مزایده بلوک های 51 درصدی ســهام دو 
باشگاه پرسپولیس و استقال به ترتیب در روزهای 7 و 10 اسفند امسال 
انجام شود. آنطور که اعام شده است، خریدار باید متعهد شود که رتبه 
تیم در لیگ برتر فوتبال ایران در دو ســال متوالی از رتبه چهارم کمتر 
نشــود و در غیر این صورت، سازمان خصوصی سازی حق فسخ قرارداد 
واگذاری را خواهد داشــت. این شــرط در ظاهر شاید به این معنا باشد 
که فروشــنده می خواهد تضمین های لازم را در جهت آینده خوب تیم 
در لیگ برتر بگیرد تا تجربه واگذاری باشــگاه های قبلی درباره استقال 
و پرســپولیس تکرار نشود، اما آیا در دنیای فوتبال کسی می تواند نتایج 

یک تیم را تضمین کند؟

اگر با همین شــرایط، خریداری حاضر شود 51 درصد سهام استقال 
یا پرســپولیس را بخرد، عما تضمین داده که رتبه این تیم در دو سال 
آینده کمتر از چهارم نخواهد بــود. حالا فرض کنید یکی از این تیم ها 
در ســال اول با شــرایط کاما فوتبالی رتبه ای کمتر از چهارم به دست 
بیاورد و ســال دوم هم در اواخر فصل به یک یا دو برد نیاز داشته باشد 
که حداقل چهارم شود؛ آیا این شائبه ایجاد نمی شود که خریدار با تبانی، 
این یک یا دو برد را به دست بیاورد تا رتبه تیم حداقل چهارم شود که 
قرارداد واگذاری فسخ نشــود؟ از طرف دیگر، متر و معیار موفقیت تیم 
از ســوی سازمان خصوصی سازی رتبه چهارم در نظر گرفته شده است. 
این یعنی هر تیمی حداقل در لیگ برتر چهارم شود از نظر این سازمان 
نتیجه قابل قبولی داشــته و اگر مثا به رتبه پنجم برســد، ناکام بوده 
است. سوال اینجاست که با کدام معیار، سازمان خصوصی سازی به این 
نتیجه رسیده که رتبه چهارم برای یک تیم موفقیت محسوب می شود؟ 
شاید تیمی در لیگ برتر رتبه ای کمتر از چهارم به دست بیاورد، اما در 
همان فصل در لیگ قهرمانان آســیا به قهرمانی برسد یا در جام حذفی 

بتواند جام کســب کند؛ آیا چنین تیمی از نظر سازمان خصوصی سازی 
ناکام بوده است؟

نکته دیگر این شرط سازمان خصوصی سازی برای واگذاری استقال 
و پرسپولیس، این است که »شرط رتبه چهارم« صرفا برای دو سال بعد 
از واگذاری در قرارداد ذکر شده و اگر خریدار این دو سال تیم را حداقل 
در جایگاه چهارم نگه دارد اما در ســال سوم و چهارم به سقوط از لیگ 
برتر نزدیک شود، مشکلی نخواهد داشــت. از طرف دیگر، مشوق هایی 
برای خریدار در قرارداد ذکر شده که براساس آن، اگر تیم قهرمان لیگ 
برتر شــود، به خریدار 5 درصد تخفیف داده خواهد شد. این یعنی اگر 
خریدار تیم اســتقال این تیم را قهرمان لیــگ برتر کند، حدود 120 
میلیارد تومان و اگر خریدار پرســپولیس این تیم را قهرمان کند حدود 
136 میلیارد تومان تخفیف می گیرد. حالا باز تصور کنید که یکی از این 
دو تیم برای قهرمانــی در اواخر فصل به یک برد مقابل تیمی در میانه 
یا پایین جدول نیاز داشــته باشد؛ آیا تخفیف چند ده میلیاردی، شائبه 

تبانی ایجاد نمی کند؟
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سخنگوی قوه قضائیه هم در قرعه کشی 
خودرو برنده نشد

ســخنگوی قوه قضائیه گفت خودرو نــدارم و برای گرفتن خودرو، 
بار ها نام نویسی کرده ام، اما در قرعه کشی برنده نشده ام. آقای ستایشی، 
افزود: هیچ اســتفاده ای از خودروسازان نکرده ام و دیگران نیز باید به 
این موضوع توجه کنند. سخنگوی قوه قضائیه با اشاره به قانون اساسی 
گفت: یکی از مواردی که باید به آن توجه کنیم، تبعیض نارواست که 
در این قانون آمده است و همه باید به این قانون متمسک شویم. وی 
با بیان اینکه در تمام لایه ها باید این دقت و توجه صورت پذیرد، گفت: 
اقداماتی که کل کارگزاران انجام می دهند باید منطبق با موازین قانونی 
باشد و از این موازین خارج نشود. سخنگوی قوه قضائیه درباره اینکه 
کدام سازمان ها، خودرو دریافت کرده اند، گفت: اطاعی از این موضوع 
ندارم. وی با بیان اینکه براساس شنیده ها، نسبت به اختصاص خودرو 
به برخی سازمان ها، استفاده هایی شده است، افزود: قطعا باید به این 
موضوع توجه کنیم و اگر اقدامی صورت گرفته باشد، مراجع نظارتی، 

نظارت و کار را مطابق موازین پیگیری می کنند.
ستایشی درباره اختصاص خودرو به برخی سازمان های نظارتی نیز 
گفت: من از این موضوع بی اطاعم و حســب مورد اگر اطاعی کسب 

کردم به اطاع مردم خواهم رساند.

افزایش 18درصدی کشفیات قاچاق 
فرآورده های آرایشی و بهداشتی  

سرپرســت معاونت پیشــگیری و کاهش تقاضای ستاد مبارزه با 
قاچاق با اشــاره به اینکه در 9 ماهه سال 1401 نسبت به 1400، 
1۸ درصد افزایش کشفیات آرایشی و بهداشتی داشتیم، گفت این 
افزایش برای دســتگاه متولی یک اتفاق خوب نیســت. زیرا بخش 

زیادی از کالای قاچاق در بازار است و کشف نمی شود.
به گزارش ایسنا، امیرمحمد پرهام فر - سرپرست معاونت پیشگیری 
و کاهش تقاضای ســتاد مبارزه با قاچــاق -  در چهارمین همایش و 
نمایشگاه بین المللی فرآورده های آرایشی، بهداشتی، شوینده و صنایع 
وابسته، گفت: هم بحث قاچاق و هم کالای تقلبی را باید از نظر آسیب 
در کنار هم ببینیم و قانون هم این دو را به یک چشــم نگاه می کند. 
طبــق قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز، تولید کالای تقلبی، غیرمجاز و 
غیراستاندارد هم مشمول مجازات ها است و ضمانت اجرای قانونی هم 
دارد. وی افزود: قاعده ای داریم که براساس آن  به جز کالاهای ممنوع، 
برای مصرف هیچ کالایی نمی توان محدودیت اعمال کرد. اگر به دنبال 
ممنوعیت و محدودیت برویم، قطعا جامعه و تولیدکننده و حاکمیت 
متضرر می شــوند. با وجود اطاع از این قاعده، متاسفانه در سال های 
گذشته سیاست هایی اتخاذ شده که با این اصل طبیعی در تناقض است. 
بسیاری از محدودیت ها و ممنوعیت هایی که در سنوات گذشته اعمال 
شــد، از بینش کافی برای تصمیم گیری برخوردار نبود. پرهام فر ادامه 
داد: به طور خاص در حوزه آرایشی و بهداشتی انواع محدودیت هایی که 
اعمال شد، از قبل از اعمال این محدودیت ها ما مخالفت کردیم و اعام 
کردیم که این ممنوعیت و محدودیت برای جامعه مصرف کننده قابل 
پذیرش نیســت. جامعه مصرف کننده به صرف اینکه فان کالا قانونی 
وارد نمی شود، دست از مصرف برنمی دارد، بلکه رشد جمعیت جامعه 
جوان که به ســن مصرف لوازم آرایشــی و بهداشتی رسیده، به همان 
میــزان تقاضایی را به بازار تحمیــل می کند که باید از طریق تامین و 
عرضه قانونی پاسخ داده شــود. این اتفاق نیفتاد و ما اثرش را در آمار 
تولیــد غیرقانونی، ورودی قاچاق و تقلب دیدیم. پرهام فر با بیان اینکه 
بیشترین دغدغه را داشتیم که این مسئله گام به گام حل شود، گفت: 
در گام اول در زمینه آزاد شدن واردات مواد اولیه و تامین مواد اولیه ای 
که به دســت تولیدکننده ما برسد، اقدام کردیم تا جهشی در صنعت 
لوازم آرایشی و بهداشتی شکل گیرد. از سال 139۸ تاکنون توانستیم 

به نحو جدی در تمام مراحل این محدودیت را گام به گام برداریم.
وی افزود: گام بعدی که نتیجه خوبی داد، عرضه کالا و شــفافیت 
در عرضه کالا، است. در این راستا با کمک ابزار شناسه کالا شفافیت 
در بازار ایجاد شــد. اتصال ســامانه ها نیز دنبال شد و از دیروز این 
اتصال بین ســامانه ها شکل گرفت و به زودی رویه ثابتی برای اخذ 
شناســه رهگیری واحد قابل اســتعام در تمام ســامانه ها و قابل 
اســتفاده برای تولیدکننده و مصرف کننــده در زمان خرید، ایجاد 
می شــود. این اقدام هم هزینه های تولیدکننده را کاهش داده و هم 

مصرف کننده با اطمینان بیشتری خرید خواهد کرد.

نماگربازارسهام

 آمار های تولید منتشرشده از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت در این 
مدت نشان از آن دارد که تجاری سازان داخلی با وجود وابستگی شدید به 
شرکت های خارجی و عدم همکاری بزرگان این صنعت با تولیدکنندگان 
داخلی، توانســته اند مســیر خود را تغییر دهند و به سمت افزایش تولید 
و کیفیت گام بردارند. وضعیت خودرو های تجاری در کشــور به رغم تمام 
مشکاتی که در این صنعت وجود دارد، در یکی  دو سال گذشته با بهبود 
نسبی همراه بوده است. آمار های تولید منتشرشده از سوی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در این مدت نشــان از آن دارد که تجاری سازان داخلی با 
وجود وابستگی شدید به شرکت های خارجی و عدم همکاری بزرگان این 
صنعت با تولیدکنندگان داخلی، توانســته اند مسیر خود را تغییر دهند و 
به ســمت افزایش تولید و کیفیت گام بردارند. با این حال ســعید مدنی، 
کارشناس ارشد صنعت خودرو و مدیرعامل اسبق گروه خودروسازی سایپا 
بر این باور اســت هنوز این صنعت در مقایسه با نیاز و توان کشور کوچک 
اســت و باید با توسعه زیرســاخت های لازم تجاری سازان کشور، گام های 
مهمی در این بخش برداشــته شده و وابستگی به تولیدکنندگان خارجی 

کاهش یابد تا به معنای واقعی به یک خودروساز تجاری تبدیل شویم.

بهبود نسبی وضعیت تولید
ســعید مدنی، مدیرعامل اسبق گروه خودروســازی سایپا درخصوص 
شــرایط حاکم بــر صنعت خودرو هــای تجاری گفــت: »وضعیت تولید 
خودرو های تجاری در ماه های اخیر تقریبا نســبت  به یک  دهه گذشــته 
بهبود یافته اســت.« مدنی در ادامه اظهار کرد: »با آنکه فشار های خارجی 
و محدودیت های داخلی و افزایش نرخ ارز، در این صنعت بیش از همیشه 
نمایان شده، اما تولیدکنندگان در این بخش توانسته اند محصولات به روزی 
را تولید کرده و بخشی از نیز بازار را تامین کنند.« وی با اشاره به وابستگی 
این صنعت به شــرکت های خارجی بیان کرد: »با این حال هنوز آنطور که 
از سابقه بیش  از 50 ساله این صنعت انتظار می رفته، تجاری سازان کشور 
نتوانسته اند وابستگی های خود را به تولیدکنندگان خارجی کاهش دهند 
و با هر فرازونشیبی نسبت  به تولیدکنندگان سواری، مشکات بیشتری را 

تجربه می کنند.«
عرضه تجاری ها در بورس به تبع عرضه خودرو های سواری

این فعال صنعت خودرو کشــور در ادامه با اشــاره به ورود خودرو ها به 
بورس اظهار کرد: »ورود خودرو به بورس کالا یک قدم در راه آزادســازی 

قیمت ها و نرخ گذاری براســاس عرضه و تقاضا بود که تجاری ها هم از این 
روش تبعیت کردند.« وی در ادامه گفت: »البته در مجموع قدم خوبی بود، 
اما باید به این موضوع توجه داشت که کار بورس این نیست. قبا هم اعام 
شــده بود بورس سازوکار لازم را برای این کار نداشت، اما واقعیت امر این 
اســت که در این میان چند ذی نفع وجود دارد که یکی از آنها خودروساز 
و دیگری دولت و مصرف کننده است.« مدنی ادامه داد: »بورس مکانیزم و 
کانالی نیست که خودرو را به مصرف کننده واقعی برساند و فضای رقابتی 
بین مصرف کنندگان به وجود بیاورد.« وی افزود: »عرضه خودرو در بورس 
هم مانند قرعه کشــی خودروسازان است؛ زمانی که برای 50 هزار دستگاه 
خــودرو، 9 میلیون نفر ثبت نام می کنند، نشــان از اختاف قیمت دارد.« 
وی اظهار کرد: »اینکه چرا خودرو های تجاری در بورس عرضه شــده اند، 
مشخص نیست؛ به طور معمول قیمت خودرو های تجاری سنگین بسیار 
بالاســت و مشتریان خاص خود را دارد و نباید تفاوت قیمت چندانی بین 
بازار و کارخانه وجود داشــته باشد. اگر تفاوت قیمتی بین کارخانه و بازار 
برای این خودرو ها هم وجود داشته باشد عرضه این خودرو ها در بورس را 

می توان پیرو بازار سواری ها دانست.«

بهبود وضعیت تولید خودرو های تجاری

دیروز سرانجام، شرایط دریافت پاک ملی برای خودروهای مناطق آزاد 
اعام شــد؛ مصوبه ای که می تواند به نفع مالکان فعلی خودروهای موجود 
در منطقه تمام شــود،  اما تاثیرگذاری آن بر بازار ملتهب خودرو کشور در 

هاله ای از ابهام است.
در راســتای بهبود عرضه خودرو و کمک هرچند جزئی به تعادل بازار، 
وزیر صمت پیشنهاد تردد خودروهای مناطق آزاد در سطح کشور را مطرح 
کرد. این پیشــنهاد، مورد رضایت هیأت وزیران قــرار گرفته و به عنوان 
یک مصوبه به امضا رســیده است. طبق مصوبه جدید، مجوز پاک گذاری 

خودروهای مناطق آزاد بسته به شروطی صادر می شود.
براســاس مصوبه جدید هیأت دولت و طبق قوانین موجود، خودروهای 

مجــازی که هم اینک در مناطق آزاد صنعتی و تجاری در حال اســتفاده 
هستند، پس از پرداخت کلیه عوارض و بدهی های مربوطه و حقوق ورودی 
)اعم از حقوق گمرکی و سود بازرگانی مصوب( قادر به شماره گذاری و تردد 

در سطح کشور هستند. 
بد نیســت بدانید مصوبه جدید هیأت دولــت، در واقع اصاحیه ای بر 
متــن آیین نامه واردات خودرو به حســاب می آید که بند 5 آن مربوط به 
خودروهای مناطق آزاد می شــود. ضمن اصاح این بند و تعیین شــرایط 
بــرای صدور جواز جهت پاک گذاری خودروهای مناطق آزاد، قید شــده 
که خودروهای مستثنی شده از حکم بند )1( تفاهم نامه مشترک شورای 
عالــی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی و گمرک جمهوری اســامی ایران به 

شــماره 1430/10/1402 تاریخ 10 خرداد 1400 مشمول حکم این بند 
نخواهند بود.

قیمت خودروها از طریق ســامانه مرتبط با سازمان امور مالیاتی کشور 
و ضمن محاســبه حقوق و عوارض گمرکی خودروهــا با رعایت ماده 14 
قانون امور گمرک مصوب 1390 مشخص می شود. اطاعات قیمتی در این 

سامانه باید به طور مداوم مورد اصاح و به روزرسانی قرار گیرند.
صــدور مجوز پاک گذاری خودروهای مناطق آزاد و امکان تردد آنها در 
سطح کشور، در ظاهر به افزایش عرضه همین طور افزایش تنوع خودرو در 
بازار کمک می کند. ظاهــرا وزارت صمت از هر راهکاری بهره می گیرد تا 

بتواند بازار خودرو را به حالت تعادل نزدیک کند.

طبق شرایطی مجوز پلاک گذاری خودروهای مناطق آزاد صادر  شد
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نویسنده: علی آل علی
هر مســابقه ای در دنیا یک برنده و بازنــده دارد. اتفاقا هیجان انگیزترین 
بخش ماجرا هم دقیقا همان وقتی اســت که برنده اصلی معرفی می شود؛ 
چراکه مردم فقط برنده ها را دوســت دارند و ورزشــکاران شکست خورده 
در یک چشــم به هم زدن از یادها خواهند رفــت. این ماجرای دراماتیک 
درباره شــبکه های اجتماعی هم مصداق دارد؛ چراکــه در بازار برای همه 
شبکه های اجتماعی جا نیست. در عوض فقط آنهایی که همیشه ایده های 
تر و تمیز برای جذب کاربران داشــته باشند، در صدر جدول با هم رقابت 
خواهند کرد؛ همین و بس. بحث درباره محبوب ترین شبکه های اجتماعی 
دنیا احتمالا برای کاربران تا حدودی جذاب خواهد بود. هرچه باشــد مرور 
وضعیــت پلتفرم های اجتماعی هر کســی را میخکوب می کند، اما چنین 
بحثی برای بازاریاب ها از نان شــب هم واجب تر اســت؛ چراکه این روزها 
بازاریابی بدون شبکه های اجتماعی اصا معنایی ندارد. از آنجایی که اغلب 
برندها پروژه های بزرگی برای این حوزه دارند، شناسایی بهترین پلتفرم های 

دنیا گامی مهم به سوی موفقیت خواهد بود. ماجرا جالب شد، نه؟
ما در این مقاله قصد داریم خیلی رُک و پوست کنده برنده ها و بازنده های 
احتمالی دنیای شــبکه های اجتماعی را مرور کنیم. اگر شــما هم دوست 
دارید برنامه بازاریابی تان را با دقت میلی متری طراحی کنید، در این ســفر 
هیجان انگیز با ما همراه باشید. قول می دهم آخر ماجرا کلی اطاعات دست 

اول برای کارتان پیدا کرده باشید. 
پلتفرم های برنده سال

قبل از اینکه ماجراجویی مان را شــروع کنیــم، اجازه دهید کمی درباره 
منظورمــان از »پلتفرم های برنده« حــرف بزنیم. ما در این بخش عاوه بر 
رشد تعداد کاربران هر پلتفرم، به تنوع خدمات شان هم توجه خواهیم کرد. 
بنابراین اگر فکر کرده اید ما کاما یک طرفه به قاضی رفته ایم، باید خیال تان 
را راحــت کنیم؛ چراکه ما در روزنامه فرصت امروز تا ته توی یک قضیه را 

درنیاوریم، ول کن ماجرا نیستیم. 
خب حالا که توضیحات مقدماتی را مرور کردیم، دیگر نوبتی هم باشــد 
باید برویم ســراغ فهرست طایی مان از پلتفرم های برنده سال 2023. این 

شما و این هم فهرست طایی ما در روزنامه فرصت امروز.
اینستاگرام: برنده ای همیشگی

اینســتاگرام از آن دست اپ هایی اســت که اغلب مردم روزشان را با آن 
شروع کرده و شب ها هم قبل از خواب سری به آن می زنند. به همین خاطر 
مشاهده آن به عنوان اولین گزینه در فهرست ما نباید خیلی عجیب باشد. 
 52 )Similar Web( به ویژه اینکه براساس گزارش موسسه سیمیار وب
درصد از بازاریاب های اروپایی در ســال جدید قصد افزایش سرمایه گذاری 
در این پلتفرم را دارند. با این حساب ماراتن مارکتینگ در اینستاگرام قرار 

است از این هم داغ تر شود.
اینســتاگرام به خاطر مهارت بالای مدیرانش در انطباق با شرایط جدید 
شهرت دارد. اگر یادتان باشد زمانی که تیک تاک در اوج همه گیری کرونا 
حسابی بین کاربران محبوب شد، اینستاگرام اصا قافیه را نباخت. در عوض 
خیلی زود از سرویس ریلز رونمایی کرد تا دل کاربرانش را به دست بیاورد. 
نتیجه کار هم ثبت بهترین رکــورد در زمینه جلوگیری از ریزش کاربران 
در رقابت با تیک تاک بود.  یکی دیگر از دلایل محبوبیت اینســتاگرام در 
سراسر دنیا نرخ بالای بازگشت سرمایه اش برای بازاریاب هاست. اگر شما هم 
دنبال پلتفرمی با نرح بالای 25 درصد برای بازگشت سرمایه هستید، فقط 
اینســتاگرام راستِ کارتان خواهد بود. فکر می کنم حالا دیگر متوجه دلیل 

محبوبیت اینستاگرام بین بازاریاب ها شده باشید، مگر نه؟
ایــن روزها اغلب جوانان یا به اصطاح نســل Z طرفــدار پر و پاقرص 
اینســتاگرام هســتند. در کنار این موضوع رونمایی مدیران اینستاگرام از 
گزینه های مختلف برای فروش مستقیم در این پلتفرم نیز در نوع خودش 
جالب اســت. هرچه باشد اینســتاگرام اولین پلتفرمی اســت که به طور 
تخصصی سرویس های ویژه ای برای برای فروش مستقیم در اختیار برندها 
قرار داده اســت. شما را نمی دانم، ولی من که هیچ جوره نمی توانم دور این 
همه گزینه را خط بکشــم. تازه به همه اینها باید آمار و ارقام دقیق درباره 
وضعیت اکانت های تجاری را هم اضافه کنیم. آن وقت با یک گزینه کاما 

حرفه ای رو به رو خواهیم بود. 
فیس بوک: ظهور دوباره پلتفرمی قدیمی

فیس بوک تا همین یکی دو ســال قبل جزو شبکه های اجتماعی از مد 
افتاده محسوب می شد. با این حال تغییراتی که این چند وقت در ساختار 
و روند فعالیتــش روی داده، دوباره آن را بدل بــه گزینه ای جذاب کرده؛ 

دست کم برای بازاریاب ها که اینطوری بوده است!
زمانی نه چندان دور نســل جوان فیس بــوک را حیاط خلوت پیرمردها 
می دانســتند. این جریان به خاطر ظهور ســریع نســل جدید شبکه های 
اجتماعی و جا ماندن فیس بوک از آنها بود اما حالا مارک زاکربرگ عزمش 
را جزم کرده تا آبروی از دست رفته فیس بوک را دوباره بازیابی کند. اولین 
قدم در این مسیر نیز ارائه خدمات گسترده به بازاریاب ها برای تولید محتوا 
و ارزیابی کمپین شــان بوده است. به عاوه، تبدیل فیس بوک به پشتیبانی 

اینستاگرام برای فروش آناین یکی دیگر از دلایل محبوبیت آن است. خب 
وقتی بازاریاب ها برای فروش مســتقیم محصولات باید در فیس بوک هم 
عضو شوند، چرا در همین پلتفرم تولید محتوا نکنند؟ این جمع بندی مهم 
در طول دو ســال اخیر تحول اساسی در میزان سودآوری فیس بوک ایجاد 
کرده است.  اگرچه فیس بوک هنوز مسیر درازی برای به دست آوردن دل 
کاربران نسل جوان دارد اما خبر خوش اینکه حدود 2 درصد از جوانان در 
آمریکای شــمالی فیس بوک را بهترین پلتفرم دنیا می دانند. این درصد در 
طول ســال های اخیر دائما رو به رشد بوده و احتمالا در طول سال جدید 
هم افزایش قابل ماحظه ای خواهد داشت. پس بد نیست نیم نگاهی هم به 
فیس بوک و پتانسیل بالای آن برای اثرگذاری بر روی کاربران داشته باشید. 

تیک تاک: نسل جدید شبکه های اجتماعی
تیک تاک اسمی است که حالا حالاها در دنیای شبکه های اجتماعی یکه 
تازی خواهد کرد. درســت در زمانی که همه مردم قرنطینه خانگی بودند، 
تیک تاک به عنوان دوای درد مردم روانه بازار شــد. احتمالا شــما هم در 
دوران خانه نشــینی اجباری بارها و بارها حوصله تان حسابی سر رفته بود. 
در این صورت گشــت و گذار در تیک تاک یکی از معدود ســرگرمی های 
جــذاب و هیجان انگیزی بود که آدم را از فکر گشــت و گذار در بیرون از 

خانه درمی آورد. 
وقتــی تیک تاک اولیــن قدم هایش در دنیای شــبکه های اجتماعی را 
برمی داشت، کمتر کســی به موفقیت پروژه اش ایمان داشت؛ چراکه همه 
یوتیــوب را موفق ترین الگوی دنیا قلمــداد می کردند. البته تا حدودی هم 
حق با آنها بود؛ چراکه هنوز هم که هنوز اســت تیک تاک حتی نزدیک به 
یوتیوب هم نشده، چه برسد به اینکه رقیب درست و حسابی برای آن باشد!

ماجرای تیک تاک هنوز در اول راهش اســت. درســت مثل رمانی که 
فقط فصل اول آن تکمیل شــده و همه منتظر قسمت های بعدی هستند. 
البته تا همین جــای کار هم تیک تاک حســابی از خجالت رقبا درآمده 
اســت؛ چراکه دقیقا روی نیاز کاربران دســت گذاشته است. از یک طرف 
تماشــای ویدئوهای کوتاه و از طرف دیگر عاقــه کاربران به موزیک های 
جذاب تقریبا شاکله اصلی موفقیت تیک تاک را توضیح می دهد. این وسط 
سیستم تبلیغات تیک تاک هم به کمک هوش مصنوعی حسابی به کمک 

بازاریاب ها آمده است. 
یکی از دلایل اصلی موفقیت تیک تاک در جلب نظر بازاریاب ها استفاده 
از یک سرویس ویژه به منظور کمک به بازاریاب ها برای پیدا کردن بهترین 
اینفلوئنسرهای ممکن است. بر این اساس شما می توانید همه گزینه های 
مورد نظرتان را شخصی ســازی کرده و بهترین اینفلوئنسرها برای کسب و 
کارتان را پیدا کنید. اگر هنوز هم درباره دلیل شهرت بالای تیک تاک بین 
کاربران و صدالبته بازاریاب ها شک دارید، فکر می کنم پیش بینی رشد 36 
درصدی تیک تاک از نظر تعداد کاربران روزانه خیال تان را راحت کند. البته 
ما این آمار را از خودمان در نمی آوریم، بلکه موسسه هاب اسپات در گزارش 
سالانه اش آن را پیش بینی کرده است. با این حساب دیگر جایی برای اما و 

اگر درباره آینده روشن تیک تاک باقی نمی ماند. 
یوتیوب: پلتفرمی محبوب برای نسل جوان و میانسال ها!

در دنیای شبکه های اجتماعی طوری جا افتاده که انگار هیچ وقت نسل 
جوان و قدیمی ترها نباید ســر یک پلتفرم مشخص با هم به توافق برسند. 
مثا درحالی که همه نسل Z عاشق تیک تاک هستند، هنوز هم خیلی از 
آدم های میانسال به فیس بوک و توئیتر گیر داده اند. این وسط یوتیوب نوعی 

استثنا محسوب می شود؛ چراکه تقریبا همه مردم دنیا عاشق آن هستند.
اگــر فکر کرده اید یوتیوب خیلی خوش شــانس بوده کــه همه کاربران 
را عاشــق خودش کرده، باید بگوییم ماجرا خیلی بیشــتر از شانس است؛ 
چراکــه ویدئوهای این پلتفــرم تقریبا نیاز هر کاربــری را رفع می کند. از 
ویدئوهای ســرگرم کننده  گرفته تا راهنمای تعمیر لوازم خانگی و ساخت 
انواع کاردســتی های مختلف، همه و همه در یوتیوب به چشــم می خورد. 
فقط کافی است گشت و گذاری در این پلتفرم داشته باشید تا حساب کار 

دست تان بیاید. 
یوتیوب در طول ســال جاری همینطور به رشــد خودش ادامه خواهد 
داد؛ چراکه نســل جوان روز به روز به آن بیشتر عادت می کنند. به عاوه، 
ســرویس هایی نظیر شُــرتز )Shorts( نیز به جلب نظر دوستداران تیک 
تاک به یوتیوب کمک بیشــتری خواهد کرد. با این حساب یوتیوب تمام 
دلایــل لازم برای اثرگذاری بهینه بر روی کاربــران را دارد. چنین روندی 
در ســال جاری همراه با موج افزایش ســهم تولیدکنندگان محتوا از سود 
تبلیغاتی یوتیوب خواهد بود. به این ترتیب توجه اینفلوئنســرها و به طور 

کلی تولیدکنندگان محتوا به یوتیوب بیشتر و بیشتر می شود. 
پلتفرم های بازنده سال

تامبلر )Tumblr(: سقوط آزادی بی انتها
زمانی نه چندان دور تامبلر یکی از پلتفرم های محبوب در کنار فیس بوک 
و توئیتر بود. با این حال از زمان ظهور پینترســت و بعدا اینستاگرام روز به 
روز محبوبیت این پلتفرم در چشــم کاربران کاهش پیدا کرد. کار حتی به 
جایی رسید که دیگر کمتر کسی حوصله گشت و گذار در تامبلر را داشت. 

البته در این میان رویکرد مدیران پلتفرم قصه مان هم بی تاثیر نبود؛ چراکه 
درســت در زمان اوج فعالیت اینســتاگرام، تامبلر حتی لوگوی خودش را 
هم به روزرســانی نمی کرد.  این روزها تامبلر بیشتر برای کاربران میانسال 
شــناخته شده اســت. با این حال حتی آنها هم عاقه زیادی برای گشت 
و گــذار در این پلتفرم ندارند. بنابرایــن بازاریاب ها اصا نباید روی تامبلر 
به مثابه یک کانال ارتباطی خوب با مخاطب شان حساب کنند. درست به 
همین خاطر ما در فهرســت مان از پلتفرم های شکست خورده یک راست 
آمده ایم ســراغ تامبلر.  راستش را بخواهید، تامبلر هیچ سرویس عجیب یا 
حیرت انگیزی هم برای کاربران ندارد. به همین خاطر اظهارنظر درباره اش 
بی نهایت ســخت به نظر می رسد. با این حال اگر ما جای شما بودیم، هیچ 
وقت بودجه بازاریابی را همان اول کار پای تامبلر خرج نمی کردیم؛ چراکه 

بازدهی لازم در این میان اصا وجود ندارد.
توییچ: پلتفرمی محبوب اما رو به افول

توییچ تا همین یکی دو سال قبل پاتوق گیمرها و عاقه مندان به صنعت 
گیم بود. ساز و کار این شبکه اجتماعی آنقدر ساده هست که هر مخاطبی 
را به خودش جلب کند. کافی است شما بازی مورد عاقه تان را شروع کنید 
و از طرف دیگر دکمه اســتریم )Stream( در توییچ را انتخاب کنید. آن 
وقت هر کســی از سراســر دنیا می تواند بازی تان را مشاهده کرده و حتی 

درباره اش نظر دهد. 
توییج از همان ابتدا برای گیمرهای بزرگ مثل نقشه گنجی حیرت انگیز بود؛ 
چراکه خیلی از آنها به لطف همین پلتفرم دوست داشتنی در سراسر دنیا شناخته 
شدند. البته اوضاع خیلی زود عوض شد و کاربران توییچ دیگر انگیزه ای برای 
مشاهده لایو استریم ها نداشتند. دلیل این امر نیز کاما روشن است: اقدام سریع 

و السیر بقیه پلتفرم ها برای از میدان به در کردن توییچ!
احتمالا شــما هم بارها و بارها در اینستاگرام یا یوتیوب لایو گیمرها را 
دیده اید. همین سیاســت به ظاهر ســاده ظرف چند ماه طوری توییچ را 
سوت و کور کرد که دیگر جایی در بین پلتفرم های مناسب برای بازاریابی 
نداشــته باشد. توییچ حالا دیگر کلی از روزهای اوج خودش فاصله دارد. به 
همین خاطر در طول یک ســال اخیر کمتر بازاریابی ســراغ آن را گرفته 
است. بنابراین اگر شما دنبال یک سرمایه گذاری مطمئن بر روی شبکه های 

اجتماعی هستید، توییچ گزینه چندان جذابی نخواهد بود. 
این روزها کیفیت نسخه اپلیکیشن شبکه های اجتماعی نقش مهمی در 
تاثیرگذاری بر روی مخاطب هــدف دارد. بنابراین اگر پلتفرمی دارای اپ 
درست و حسابی نباشد، هیچ کاربری سراغش نمی رود. اگرچه پلتفرم هایی 

مثل اینستاگرام یا یوتیوب اپ های بی نهایت کاربردی با آپدیت های سریع 
دارند، اما توییچ در این زمینه نیز از همه عقب مانده است. به همین خاطر 
در طول ماه های اخیر حسابی صدای تک کاربران باقی مانده در توییچ بابت 

کیفیت این اپ درآمده است. 
هدف ما در این مقاله مروری بر برنده ها و بازنده های دنیای شــبکه های 
اجتماعی بود. این وسط بازاریاب ها باید با دقت تمام پلتفرم دلخواه شان را 
انتخاب کنند. پس اگر شما هم دوست دارید سال جدید را با قدرت هرچه 
تمام تر در عرصه بازاریابی شروع کنید، استفاده از نکات مورد بحث در این 

مقاله حسابی جلوی تان می اندازد. 
منابع:

https://blog.hubspot.com/marketing/consumers�
favorite�social�channels?hubs_content=blog.hubspot.
252Fmarketing&hubs_content-cta=null%com
https://www.linkedin.com/pulse/social�media�marketing�
best-worst-platforms-start-megan-jones?trk=public_
profile_article_view
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اخبار

با برگزاری مجمع عمومی و انتخابات هیات مدیره مشخص شد؛
نوید نواده اباذر رییس جدید هیات مدیره انجمن فولاد آذربایجان شد

تبریز - فلاح: بدنبال برگــزاری مجمع عمومی و انتخابات 
هیات مدیره انجمن فولاد آذربایجان و مشخص شدن منتخبین از 
سوی اعضا انجمن؛ جلسه هیات مدیره جدید برای انتخاب رییس، 

نایب رییس و خزانه دار برگزار شد.
در دومین جلسه هیات مدیره انجمن فولاد آذربایجان که روز 
دوشــنبه ۲۴ بهمن ماه ۱۴۰۱ برگزار گردید، »دکتر نوید نواده 
اباذر« مدیر ارشــد اجرایی گروه صنعتی پارس ســاختار بعنوان 

رییس هیات مدیره این انجمن انتخاب شد.
در این جلسه حسین نایب درختان از شرکت آذر فولاد امین 
بعنوان نایب رییس و یعقوب دلال قدیم از شــرکت فولاد ماهان 

تبریز بعنوان خزانه دار انجمن  انتخاب و معرفی شدند. همچنین در ادامه این جلسه ضمن قدردانی از زحمات فرهود ذاکری فر، علی نواداد 
بعنوان دبیر دوره جدید انجمن معرفی شد. علی نواداد یکی از مدیران صنعتی آذربایجان شرقی می باشد که پیش از این سابقه معاونت 

اقتصادی استانداری آذربایجان شرقی را در کارنامه خود دارد.
هیات مدیره جدید انجمن فولاد آذربایجان قصد دارد در دوره جدید با پیگیری خواســت های به حق اعضا این انجمن و هماهنگی با 

مدیریت ارشد استان و وزارت مطبوع گام های موثری در حمایت از تولید و اشتغال در این صنعت بردارد.
مدیریت نمایندگی و همکاران دفتر سرپرستی روزنامه در استان آذربایجان شرقی و انجمن صنفی دفاتر نمایندگی روزنامه های سراسری 
استان آذربایجان شرقی حسن انتخاب دکتر نوید نواده اباذر بعنوان ریاست انجمن فولاد آذربایجان و نیز تقبل مسوولیت دبیری این انجمن 

توسط مهندس علی نواداد را صمیمانه تبریک و تهنیت عرض نموده و مزید توفیقات و تفضلات روزافزون این بزرگواران را آرزومند است.

نمایش دستاوردهای فولاد خراسان در ایام سالروز پیروزی انقلاب اسلامی
مشهد - صابر ابراهیم بای: شرکت مجتمع فولاد خراسان با 
شرکت در نمایشگاه دستاوردهای دستگاه های اجرایی شهرستان، 
بخشی از توانمندی ها و دستاورد تلاش های اقتصادی بزرگ ترین 
فولادساز شرق کشور در راستای تاب آوری اقتصادی، خودکفایی 
و رشد تولید داخلی را به بازدیدکنندگان و همشهریان عرضه نمود. 
در این نمایشگاه که از ۱۸ تا ۲۰ بهمن ماه در فرهنگسرای سیمرغ 
نیشابور برگزار شد، روابط عمومی شرکت مجتمع فولاد خراسان، 
با برپایی غرفه ای شــکیل، دستاوردهای این مجتمع را در مسیر 
ارتقای تولید این محصول اســتراتژیک، بومی سازی تجهیزات و 
مسئولیت های اجتماعی گسترده، به بازدیدکنندگان عرضه کرد. 

کارشناسان حوزه های مختلف این مجموعه، اعم از بهره برداری، اداری و روابط عمومی در طول برپایی نمایشگاه، پاسخگوی علاقه مندان و 
بازدیدکنندگان بودند. امام جمعه نیشابور، فرماندار، نماینده نیشابور، فیروزه، زبرخان و میان جلگه در مجلس شورای اسلامی، فرمانده تیپ 
مستقل زرهی۲۱ امام رضا)ع( رییس اداره صمت شهرستان و بسیاری از مسئولان اجرایی و مردم در این نمایشگاه سه روزه از غرفه مجتمع 

فولاد خراسان بازدید کردند.

 4ویژه برنامه سوگواری شهادت امام کاظم)ع( 
در حرم امامزادگان ابراهیم و محمد)ع(

قم- خبرنگار فرصت امروز: به مناســبت فرا رسیدن ۲5 
رجب، چهار ویژه برنامه عزاداری در حرم مطهر امامزادگان ابراهیم 

و محمد)ع( برگزار خواهد شد.
بــه گــزارش روابط عمومــی اداره کل اوقــاف و امور خیریه 
اســتان قم، همزمان با فرا رسیدن ۲5 رجب سالروز شهادت امام 
کاظم)ع(، چهار ویژه برنامه با محوریت آستان مقدس امامزادگان 

ابراهیم و محمد )علیهما السلام( برگزار می شود.
بر این اســاس مراسم نخست، بعد از اقامه نماز مغرب و عشاء 
چهارشــنبه ۲6 بهمن ماه در مسجد امامزاده تدارک دیده شده 
اســت. همچنین آیین عزاداری به مناسبت سالروز شهادت باب 

الحوائج امام کاظم )علیه السلام(، با سخنرانی استاد بیگدلی و مداحی احسان رمضانی، از دیگر برنامه های این بقعه متبرکه خواهد بود.
همزمان با روز شهادت یعنی پنجشنبه ۲7 بهمن ماه و از ساعت ۱۰ نیز مراسم دیگری ویژه خواهران در حرم مطهر امامزادگان ابراهیم و 

محمد)ع( تدارک دیده شده است. در شام شهادت نیز مراسم سوگواری به میزبانی این آستان مقدس برگزار خواهد شد.

  تأکید رئیس جامعه خیرین مدرسه ساز کشور؛

خیرین و گروه های مردمی و جهادی مدرسه ساز به کمک هموطنان زلزله زده خوی بشتابند
ایلام-هدی منصوری:رئیس جامعه خیرین مدرسه ساز کشور در نشستی که در راستای رفع مشکلات مردم شهرستان خوی برگزار 
شد، گفت: مجمع خیرین مدرسه  ساز در راستای رسالت وجودی و همیشگی خود، ضمن شناسایی و نیازسنجی مسائل به وجودآمده، با 

مشارکت خیرین، گروه  های مردمی و جهادی به کمک رسانی هم وطنان آسیب دیده خواهد پرداخت.
ناصر قفلی، گروه های مردمی و خیرین جهادی را همیاران نظام تعلیم و تربیت دانست و افزود: در زلزله اخیر تعداد 575 کلاس آسیب 
دیده است که  ۲۲۴ کلاس به مقاوم سازی ۲3۸ کلاس تعمیرات جزئی و ۱۱3 کلاس به تخریب و بازسازی نیاز دارند. گروه های مردمی و 
خیرین جهادی می توانند با برنامه ریزی و هماهنگی برای حضور فعال در مناطق زلزله زده، به ارائه کمک های لازم در چارچوب مشارکت های 

مردمی بپردازند. انتظار داریم خیرین مدرسه ساز اعم از گروه های مردمی و جهادی مثل همیشه در این امر نیز پیشتاز باشند.
مدیرکل مجمع خیرین مدرسه ساز کشور در پایان گفت: با توجه به تعداد بالای مدارس آسیب دیده و تخریب شده، انتظار داریم همه 
گروه  ها در امر مهم بازسازی و تعمیرات این مدارس یاری  رسان باشند. لازم به ذکر است جامعه خیرین مدرسه ساز کشور طی بخشنامه 
ای از مجامع خیرین سراسر کشور خواست به کمک هم وطنان آسیب دیده از زلزله اخیر شهرستان خوی بشتابند. هم وطنان عزیز جهت 
کمک به بازسازی و نوسازی مدارس آسیب دیده می توانند به پایگاه اطلاع رسانی جامعه خیرین مدرسه  ساز کشور و یا مجمع خیرین 

مدرسه ساز و اداره کل نوسازی مدارس استان خود مراجعه نمایند.

افتتاح پروژه های عمرانی مدیریت برق شهرستان قشم
بندرعباس- خبرنگار فرصت امروز: پروژه های عمرانی مدیریت برق شهرستان قشم با مبلغی بالغ بر ۲5۰ میلیارد ریال به صورت 

همزمان افتتاح و به بهره برداری رسید.
مدیر برق قشم در حاشیه افتتاح پروژه های برق رسانی  اظهار داشت: این طرح ها با هفت طرح برق رسانی با ۲5۰میلیارد ریال هزینه 
شامل۱۸۴9 متر شبکه فشار ضعیف هوایی،۱9۲3متر شبکه فشار ضعیف زمینی،93۸۲متر شبکه فشار متوسط هوایی،۸۰۱۱متر شبکه 

فشار متوسط زمینی،۴۸دستگاه پست هوایی،۴دستگاه پست زمینی،35۰ چراغ روشنایی معابر در این ایام به بهره برداری می رسد
 معاون امور عمرانی فرمانداری شهرستان قشم نیز در این آیین ضمن قدردانی از تلاش و زحمات مدیریت و کارکنان برق قشم اظهار 
داشت : خدمت صادقانه در جهت استحکام پایه های این نظام الهی از ارزش والائی برخوردار است و بهترین لحظات عمر انسان وقتی است 

که در خدمت به خلق خدا سپری شود.

کشف بیش از 25 میلیارد ریال کالای قاچاق در گلستان 
گرگان- خبرنگار فرصت امروز: ســردار ســعید دادگر اظهار داشــت : طرح عملیاتی مبارزه با قاچاق کالا و ارز با اولویت کالاهاي 
گمرکي،دخاني و ترانزیتي و نظارت و واپایش انبارها و محل دپو کالابا بهره گیری از ظرفیت پلیس امنیت اقتصادی اســتان و همکاری 
سازمان های مرتبط با حوزه قاجاق کالا به مرحله اجرا گذاشته شد.وی افزود : در اجرای این طرح 39 دستگاه لوازم خانگی ، 3 دستگاه 
موتورسیکلت سنگین قاچاق و بیش از 7 هزار لیتر سوخت قاچاق کشف شد.فرمانده انتظامی گلستان با اشاره به دستگیری 5 نفر و معرفی 

آنان به مراجع ذیصلاح خاطر نشان کرد: کارشناسان ارزش کالای کشف شده در این عملیات را بیش از ۲5 میلیارد ریال برآورد کردند.

دستگیری 12سارق و کشف12 فقره سرقت کابل برق در علی آباد کتول 
گرگان- خبرنگار فرصت امروز: سرهنگ"حسین نوروزی" با اعلام این خبر بیان داشت: در راستای پیشگیري از سرقت و کاهش 
جرائم در شهرستان، طرح ارتقاء امنیت اجتماعی و جمع آوری سارقان و معتادان متجاهر با اقتدار کامل اجرا شد.وی افزود: در اجرای این 
طرح با هماهنگی مقام قضایی با ورود به پاتوق افراد معتاد متجاهر و کارتن خواب که باعث سلب آسایش عموم شهروندان شده بودند،۴ نفر 
از معتادان متجاهر و کارتن خواب از سطح حوزه استحفاظي جمع آوري شدند.این مقام انتظامی با اشاره به معرفی معتادان به مراکز درمانی 
خاطرنشان کرد: در همین راستا ۱۲سارق نیز دستگیر که به ۱۲فقره انواع سرقت اعتراف کردند.فرمانده انتظامی شهرستان علی اباد کتول 
ضمن معرفی سارقان به مراجع قضایی گفت: توقیف 6دستگاه موتورسیکلت و 3دستگاه خودرو، کشف یک درب آهنی ، کشف 6۰۰کیلو 

آهن آلات سرقتي از دیگر موفقیت های ماموران در این طرح می باشد.

تبریز - فلاح: نشســت بررســی پروژه های جهاد آبرسانی استان 
آذربایجان شــرقی برگزار شد. این نشست به صورت ویدئو کنفرانس و 
با حضور سردار فدوی جانشین فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، 
دکتر جعفری مدیرعامل شــرکت مهندســی آب و فاضلاب کشور و با 
حضور فرمانده سپاه عاشورا، مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
اســتان و نمایندگان ورزقان، کلیبر، هوراند و خداآفرین در محل سپاه 
عاشــورا برگزار شد. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب آذربایجان شرقی 
در این نشست گزارشی از روند اجرایی حفر چاه، احداث مخزن، اجرای 
شبکه توزیع آب و ...ارائه داد و تاکید کرد: شرکت آب و فاضلاب استان 
علاوه بر کمیت به کیفیت کار هم اهمیت بسیاری می دهد و علی رغم 
این که در روند اجرایی پروژه ها، مشکلاتی در سطح منطقه شاهد بوده 
ایم ولی همچنان حرکت اجرای پروژه ها متوقف نشده است. مهندس 
محمد خانی اضافه کرد: پروژه های جهاد آبرســانی در 3 شهرســتان 
ورزقان، هشترود و کلیبر) خداآفرین(، استان آذربایجان شرقی با جدیت 

در حال انجام است. 
وی با بیان اینکه ۱۲۱ روستای استان آذربایجان شرقی در مرحله اول 
در قالب قرارداد با قرارگاه امام حســن مجتبی )ع( به عنوان پروژه های 
محرومیت زدایی آب رســانی می شود، گفت: این پروژه ها که پایان سال 
گذشته آغاز شده اســت هم اکنون از پیشرفت خوبی برخوردار است. 
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان با اشــاره به تفاهم نامه سال 
گذشته با قرارگاه امام حسن مجتبی)ع( به مبلغ ۲5۰ میلیارد تومان در 
راســتای آبرسانی به ۱۲۱ روستای استان، افزود: با پیشرفت حدود 7۰ 
درصد در حال اجرا است. مهندس خانی تصریح کرد: پیشرفت استان 
از میانگین کشــوری که 3۲ درصد می باشد بالاتر هست که عملکرد 

مناسب عوامل اجرایی و بسیج سازندگی استان به عنوان نماینده معین 
قرارگاه را نشان می دهد. وی افزود: در حال حاضر در ۲6۲ روستا پروژه 
در حال اجراست، مضافا با بررســی های به عمل آمده وضعیت پروژه 
مطلوب ارزیابی شــد و فرمانده سپاه عاشورا از مدیرعامل شرکت آب و 
فاضلاب تشکر کرد. فرمانده سپاه عاشورا استان آذربایجان شرقی هم با 
اشاره به تلاش ســپاه در تأمین آب روستاهای محروم، گفت: سپاه به 
عنوان خادم مردم توانسته است خدمتگزاری خود را ثابت کند. سردار 
ســرتیپ دوم پاسدار اصغر عباسقلی زاده افزود: هم از طریق پروژه های 
عمرانی محرومیــت زدایی و تامین آب در مناطق روســتایی و هم از 
طریق ماموریت های ارشادی و فرهنگ سازی با شرکت آب و فاضلاب 
استان همکاری داشته و خواهیم داشت و این تفاهم نامه نیز نمود این 
همکاری ها است. در پایان نشست، نمایندگان شهرستان های ورزقان، 

کلیبر، هوراند و خداآفرین به بیان نکته نظرات خود پرداختند.

آبفا آذربایجان شرقی بدنبال کسب ارزیابی جایزه مدیریت 
منابع انسانی

ارزیابی جایزه مدیریت منابع انسانی 3۴۰۰۰، توسط ارزیابان دانشکده 
مدیریت دانشگاه تهران در شرکت آب و فاضلاب استان آذربایجان شرقی 
برگزار شد. شرکت آب و فاضلاب استان آذربایجان شرقی در راستای ارتقا 
و توسعه فرآیندهای مدیریت منابع انسانی در ششمین دوره جایزه منابع 
انسانی حضور پیدا کرده و به دنبال همسوسازی استراتژی های منابع انسانی 
با استراتژی های شرکت در جهت توانمندسازی منابع انسانی برای کمک 
به تحقق اهداف سازمان می باشد. با عنایت به موفقیت های شرکت آبفا 
در بخش های مختلف از جمله انتخاب دستگاه برگزیده استانی در مجموع 
شاخص های عمومی و اختصاصی جشنواره شهید رجایی، کسب تندیس 
بلورین جایزه مدیریت دانشی بر مبنای مدل KM۴D و حضور پررنگ در 
عرصه پژوهش و فناوری، برنامه ریزی برای حوزه مدیریت منابع انســانی 
مهم بوده و لازم است با بهره گیری از این سیستم مسیر بلوغ فرآیندهای 
منابع انسانی در راستای رشد و توسعه کیفیت زندگی کاری کارکنان فراهم 
گردد. این ارزیابی طبق برنامه اعلامی دبیرخانه، توسط ارزیاب ارشد و دو 
نفر از ارزیابان دانشکده مدیریت دانشگاه تهران در ۲3 بهمن ماه سال جاری 
برگزار شد. سر ارزیاب در جلسه اختتامیه تدوین مناسب اهداف و برنامه 
های کاری در حوزه مدیریت منابع انســانی، شناسایی و مدیریت ریسک 
های این حوزه، آموزش و اثربخشــی دوره های آموزشی و همچنین بهره 
گیری از مدیریت دانش و نظام پیشنهادها در توانمندسازی منابع انسانی 
را از نقاط قوت شــرکت آبفا دانست. شایان ذکر است نتایج ارزیابی در 9 
اســفند ماه سال جاری، همزمان با برگزاری هفتمین کنفرانس مدیریت 

منابع انسانی که در دانشگاه تهران برگزار می گردد اعلام خواهد شد.

بندرعباس - خبرنگار فرصت امروز:  مدیر کل بنادر و دریانوردی 
اســتان هرمزگان از بارگیری محموله صادراتی حاوی ۱۸۰۰ تن سنگ 
گج از بندرگاه جدید الاحداث خمیر خبر داد و گفت: فرآیند پهلو دهی 
اولین شناور به شکل آزمایشی با رعایت تمامی الزامات ایمنی با موفقیت 

انجام شد.
به گــزارش روابط عمومــی اداره کل بنادر و دریانــوردی هرمزگان 
"حسین عباس نژاد"با اشاره به پهلو دهی آزمایشی اولین فروند شناور در 

ضلع شرقی بندرگاه جدید الاحداث خمیر گفت: این شناور بارج یدکش 
بــا ظرفیت دو هزار تن پس از انجام عملیــات دریایی و رعایت تمامی 

الزامات ایمنی ۱9 بهمن ماه در این بندرگاه پهلو دهی شد.
وی افزود: پس از انجام فرآیند اســنادی و بارگیری کالا مقرر شــده 
شناور مذکور در سفر نخســت خود ۱۸۰۰ تن سنگ گچ را ازمبدا این 
بندر به مقصد یکی از کشورهای همسایه حاشیه خلیج فارس حمل کند.
ارتقا سطح ایمنی  با انجام عملیات ساید اسکن سونارو هیدروگرافی 
عباس نژاد گفت: پیشــتر نیز به منظور اطمینان از ایمن بودن مسیر 
دسترســی دریایی به بنــدرگاه بندرخمیر و افزایــش دقت در انتخاب 
موقعیت استقرار علائم کمک ناوبری، عملیات سایداسکن سونار بستر 
دریا انجام شــده بود . وی انجام هیدرو گرافــی کانال مجاور بندرگاه و 
احصاء اطلاعات هیدروگرافی مسیرهای جنوب غربی از خمیر تا منتهی 
الیه جنوب غربی جزیره قشم و مسیر شرقی از خمیر تا بندر پل را از دیگر 

اقدامات در جهت تامین ایمنی دریانوردی در این بندرگاه عنوان کرد. 
نصب دومین رمپ فلزی در ضلع غربی بندرگاه خمیر درحال 

انجام است 
مدیر کل بنادر و دریانوردی استان هرمزگان به تحقق خواست مردم 
مبنی بر الحاق رمپ فلزی با هدف ایجاد بستر مناسب جهت پهلودهی 
شناورها با کاربری های دیگر نیز اشاره ای داشت و تصریح کرد: عملیات 
ســاخت، به آب اندازی و انتقال  این  ســازه فولادی به اتمام رسیده و 
عملیات نصب این رمپ فلزی در ضلع غربی بندرگاه در حال انجام است.

شــایان ذکر است؛ بندرگاه خمیر به  عنوان یکی از طرح های مهم و 
راهبردی سازمان بنادر و دریانوردی قلمداد می شود که با هدف تسهیل 
تجارت، رونق صادرات و واردات، ارتقا راندمان اقتصادی و نیز رونق بخشی 
به اشتغال مردم بومی احداث شده و قرار است بزودی مورد بهره برداری 

رسمی قرار گیرد.

اراک- فرناز امیدی: مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان 
مرکزی گفت: اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری این استان در راستای 
اجرایی کردن طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت در کشور و شانزده 
میلیون اصله درخت در اســتان مرکزی بــا اداره کل آموزش و پرورش 

استان تفاهم نامه امضا کردند.
به گزارش روابط عمومی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان 
مرکزی عبدالحسین محمدی افزود: آیین امضای این تفاهم نامه با حضور 
مدیرکل، معاون فنی، روسای ادارت جنگلداری و جنگلکاری ، آموزش ، 
ترویج و مشارکت های مردمی و  روابط عمومی اداره کل منابع طبیعی، 
مدیر کل و معاونین آموزش و پرورش این استان برگزار شد. وی ادامه داد: 
این تفاهم نامه در راســتای، تفاهم نامه وزارت جهاد کشاورزی با وزارت 
آموزش و پرورش در استان مرکزی امضا شد. مدیر کل منابع طبیعی و 
آبخیزداری استان مرکزی خاطرنشان کرد: زمینه سازی جهت مشارکت 
دانش آموزان، اولیاء، مربیان، فرهنگیان و خانواده های ایشان در مدیریت 

پایدار منابع طبیعی، تعیین و معرفی عرصه ها و مناطق مستعد کاشت 
نهال وهمکاری برای تهیه نهال برای کاشــت در مدارس و عرصه های 
مورد توافق طرفین از جمله تعهدات اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
استان در این تفاهم نامه است. محمدی افزود: در اختیار گذاشتن بذر و 
نهال به منظور کاشت توسط دانش آموزان، اولیاء و مربیان، فرهنگیان و 
خانواده های ایشان در اراضی مستثنیات، زمینه سازی مشارکت دانش 
آمــوزان، اولیاء و مربیان ، فرهنگیان و خانواده های ایشــان در تولید و 
توزیع نهال در اجرای طرح مردمی کاشــت یک میلیارد درخت از دیگر 
تعهدات اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان مرکزی در این تفاهم 
نامه اســت. وی ادامه داد: همکاری موثر در اجرای طرح مردمی کاشت 
با معرفی مکان های کاشــت و نگهداری درخت درمدارس )هر مدرسه 
حداقل ۱۰ درخت( و مکان های پیشنهادی، همکاری در برگزاری مراسم 
های مرتبط با منابع طبیعی با حضور کارشناسان ادارات این اداره کل و 
همکاری در طراحی، تهیه، توزیع پوستر، جزوات، نشریات و بروشورهای 

آموزشــی ترویجی نیز از جمله تعهدات اداره آموزش و پرورش اســتان 
مرکزی در این تفاهم نامه اســت. مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
اســتان مرکزی گفت: ایجاد انجمن همیار طبیعت در مدارس سراسر 
کشور و تشکیل مجلس )پارلمان( همیار طبیعت در کشور، تدوین آثار 
مرتبط با منابع طبیعی و آبخیزداری دانش آموزان به صورت کتب و جزوه 
های آموزشی ترویجی و همکاری در سازمان دهی، اطلاع رسانی کلیه 
دانش آموزان، اولیا و مربیان، فرهنگیان و معلمین بازنشسته و خانواده 
های ایشان جهت عضویت در سامانه همیار طبیعت از دیگر تعهدات اداره 

کل آموزش و پرورش استان در این تفاهم نامه است.

تبریز - فلاح: اســتاندار آذربایجان شرقی در بازدید از پروژه نهضت 
ملی مسکن شهرســتان اهر از ثبت نام 9۲۰۰ نفر از متقاضیان مسکن 
در طرح نهضت ملی این شهرســتان خبر داد و اظهار داشت: از مجموع 
متقاضیان مسکن در طرح نهضت ملی مسکن شهرستان اهر ۱79۰ نفر 
تابه حال تأیید نهایی شــده و 79۲ نفر نیز هزینه مشارکت را پرداخت 

کرده اند.
عابدین خرم بر لزوم تسریع در تکمیل پروژه طرح نهضت ملی مسکن 

شهرستان اهر تأکید کرد و افزود: تکمیل پروژه های مسکن و تحویل به 
متقاضیان، امید را در دل مردم زنده می کند .

وی با قدردانی از پیشرفت فیزیکی مطلوب طرح نهضت ملی مسکن در 
شهر اهر گفت: کیفیت پروژه نهضت ملی مسکن در شهرستان اهر بسیار 
مطلوب اســت، انتظارات مردم اهر بایستی در طرح های مسکن برآورده 
شود. خرم با بیان این که زیرساخت های لازم و خدمات بایستی در جوار 
طرح های نهضت ملی مسکن شهرستان اهر فراهم باشد، یادآور شد: به 
دستگاه های اجرایی تاکید کرده ایم تا طرح های نهضت ملی مسکن در 
شهرستان ها را در مناطقی احداث کنند که پارک، مسجد، فضای سبز 
و ... وجود داشته باشد. اســتاندار آذربایجان شرقی ادامه داد: پروژه های 
طرح نهضت ملی مســکن هر قدر به خدمات رفاهی و زیرساخت های 
شهری نزدیک باشد، همان اندازه آینده روشن و توسعه را در پی خواهند 

داشت، متأسفانه برخی طرح های مسکن در مناطقی احداث شده که با 
خدمات زیرساختی فاصله دارد و برای ایجاد زیرساخت ها جهت دسترسی 
ساکنین طرح های مسکن باید هزینه کلان صورت گیرد. وی خطاب به 
پیمانکار پروژه طرح نهضت ملی مسکن گفت: اکیپ های احداث مسکن 
را افزایش دهید، به طوری که پیشرفت فیزیکی پروژه مسکن برای مردم 
قابل لمس باشد اگر مردم بدانند پروژه مسکن با سرعت احداث می شود 
در پرداخت ســهم خودشان ترغیب می شوند. خرم بر ضرورت توجه به 
مقاوم بودن طرح های نهضت ملی مسکن شهرستان اهر در برابر حوادث 
غیرمترقبه و زلزله تاکید کرد و گفت: مقاوم بودن مســکن برای ما حائز 
اهمیت است، متأسفانه بی توجهی به مقاوم سازی مسکن در حوادث خود 
را نشــان می دهد، از این رو احداث مســکن با رعایت اصول مهندسی و 

مقاوم در برابر حوادث غیرمترقبه در اولویت باشد.

با حضور مسوولان ذیربط استانی بررسی و اعلام شد؛

پیشرفت پروژه های جهاد آبرسانی در آذربایجان شرقی

مدیر کل بنادر و دریانوردی استان هرمزگان خبر داد

پهلودهی اولین شناور در بندرگاه جدید الاحداث خمیر

اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری و آموزش و 
پرورش استان مرکزی تفاهم نامه امضا کردند

 ارزیابی مثبت استاندار آذربایجان شرقی 
از پروژه نهضت ملی مسکن در اهر

اهواز - شبنم قجاوند: آیین گشایش اجرای دوره سوم طرح ملی 
آموزش »هنر برای همه« در اســتان خوزستان و تجلیل از برگزیدگان 
دوره های قبل در اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان برگزار شد.

حجت الاسلام والمسلمین رضا کلاه کج در آیین گشایش اجرای دوره 
سوم طرح ملی »آموزش هنر برای همه« اظهار کرد: این طرح با هدف 
گسترش عدالت و عدالت محوری در حوزه فرهنگ و هنر و آموزش های 
هنری در مناطق محروم و کم برخوردار کشور برگزار می شود. وی افزود: 
خوزستان در طرح ملی هنر برای همه با ثبت نام ۱۰ هزار هنرجو رتبه 
نخست را در کشور کسب و با موافقت و نظر وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
امکان آموزش تا ســقف ۱۰۰ هزار نفر در خوزستان فراهم شده است. 
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان یادآور شد: امیدوارم این طرح 
خوب شروعی برای گسترش عدالت در مناطق محروم خوزستان باشد. 
کلاه کج گفت: امســال دومین هنرستان هنرهای زیبا در خوزستان راه 
اندازی شد و در سال ۱۴۰۲ نیز پنج هنرستان هنرهای زیبا در استان راه 
اندازی می شود. وی با بیان این که این طرح مکمل طرح ملی آموزش 

هنر برای همه اســت، افزود: در بخش تأسیس هنرستان هنرهای زیبا 
۲ هــزار نفر متقاضی برای این کار وجود دارد و این به توســعه عدالت 
در شــهرها کمک می کند. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان 
ادامه داد: در طرح روســتاهای دوستدار کتاب هم دو روستای دوستدار 
کتاب در شهرســتان رامهرمز در بین 37 هزار روستا در کشور به عنوان 

روستای دوســتدار کتاب شناخته شدند. سرپرست معاونت فرهنگی و 
رسانه اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان نیز گفت: اجرای طرح 
ملی آموزش هنر برای همه باعث گســترش عدالت در حوزه هنر و رفع 
تبعیض می شود و این طرح از کارهای ارزشمند وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســلامی است و باید از فرصتی که دولت فراهم کرده نهایت استفاده را 
داشته باشیم. وی با اشاره به فلسفه وجودی و هدف طرح ملی آموزش 
هنر برای همه، افــزود: این کار با محوریت مناطق محروم و افرادی که 
دسترســی های کمتری به فرصت های آموزشی دارند انجام می شود. 
سرپرست معاونت فرهنگی و مطبوعاتی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
خوزستان تصریح کرد: باید برای استفاده بیشتر از توان هنرجویان طرح 
ملی آموزش هنر برای همه و افزایش کیفیت این دوره ها تلاش کنیم. 
منادی با تأکید بر حفظ ارتباط با هنرجویان طرح ملی آموزش هنر برای 
همه، گفت: می توان در رویدادها و برنامه های بعدی از توان آنها استفاده 
کنیم و این که بتوانیم گروه های جوان آموزش دیده و توانمند و با انگیزه 

از این هنرمندان داشته باشیم در برنامه های بعدی قابل استفاده است.

آیین گشایش اجرای دوره سوم طرح »هنر برای همه« در خوزستان برگزار شد
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نویسنده: علی آل علی
حفاظت از محیط زیست شعاری است که خیلی از برندها سر می دهند، 
اما وقتی نوبت به اجرای تعهدات سنگین شان می شود، یکی بعد از دیگری 
میدان را خالی می کنند. انگار که اصا از اول هم قول و قراری برای حفاظت 

از محیط زیست یا به اصطاح امروزی ها »فعالیت سبز« نداشته اند. 
اگرچه تعداد برندهایی که تعهدات سفت و سخت محیط زیستی دارند، 
کم نیســت اما بدقولی بعضی از برندها حسابی مشتریان را نسبت به این 
موضوع بدبین کرده اســت. باور کنید یا نــه، این روزها دیگر هیچ برندی 
نمی تواند به ســادگی از کنار مسائل زیســت محیطی عبور کند؛ چراکه 
مشتریان شش دانگ حواس شــان به این مسئله است. بنابراین شما هم 
چاره ای ندارید به غیر از اینکه کمی به فکر کره زمین دوست داشتنی مان 
باشید. سوالی که فورا ذهن آدم را درگیر می کند، چگونگی تبدیل یک برند 
به کســب و کاری سبز است. خب این دقیقا همان سوالی است که ما در 

این مقاله دنبال جواب های احتمالی اش هستیم. 
همانطور کمپانی های تولید اتومبیل یک شبه شهرت حیرت انگیزی به 
هم نمی زنند، شما هم برای اینکه در بازار به عنوان برندی دوستدار طبیعت 
معرفی شــوید باید کمی صبر داشته باشید. ما در ادامه سعی می کنیم با 
بررسی بعضی از تکنیک های کاربردی به شما در این مسیر ناهموار کمک 
کنیم. پس در ادامه با ما همراه باشید تا زیر و بم تبدیل برندتان به کسب 

و کاری سازگار با محیط زیست را دربیاوریم. 
تکنیک هایی برای فعالیت سبزتر در بازار

دورکاری: گزینه ای محبوب در میان کارآفرینان
حضور کارمندان در دفتر کار معمولا الگوی کاســیک در دنیای کسب 
و کار محسوب می شــود. خیلی از مردم حتی دنیای بدون دفترهای کار 
رنگارنگ را تصور هم نمی کنند. به همین خاطر صحبت از دورکاری معمولا 
با واکنش های تندی رو به رو می شــود. البته در طول ســال های اخیر با 
تهدید همه جانبه پاندمی کرونا دیگر کمتر کسی در دنیا هست که تجربه 
دورکاری نداشته باشد. اول از همه این شیوه راهکاری ایده آل برای فرار از 
همه گیری کرونا بود اما این روزها ماجرا حسابی فرق کرده است. بسیاری 
از کارآفرینان که دائما زیر فشــار تعهدات زیســت محیطی هستند برای 
کاهش بخشــی از آلودگی تولیدی برندشان به ســوی دورکاری رفته اند. 

ماجرا جالب شد، نه؟
وقتی کســب و کارهــا دورکاری را به عنوان اســتراتژی اصلی انتخاب 
می کنند، تولید گاز کربن دی اکســید به طــور قابل ماحظه ای کاهش 
پیدا خواهد کرد. خب هرچه باشــد کارمندان بــرای حضور در دفتر کار 
معمولا از خودروی شخصی اســتفاده می کنند. اینطوری عاوه بر تولید 
آلودگی، ترافیک شهری نیز سرسام آور خواهد شد. حالا اگر این وسط اغلب 
برندها به سمت دورکاری بروند، دیگر صبح ها لازم نیست ترافیک اعصاب 

خُردکنی را تحمل کنیم. 
شاید دورکاری برای کاهش آلودگی ایده خیلی آماتوری به نظر برسد، اما 
یادتان نرود هر کسب و کاری باید حمایت از محیط زیست را از یک جایی 
شــروع کند. پس چه بهتر که کارتان را با ایده ای ساده و سرراست شروع 
کنید. کافی اســت بخش هایی از شــرکت مثل روابط عمومی یا خدمات 
مشتری را به طور دورکار دنبال کنید. آن وقت نه تنها هزینه های شرکت 
کمتر می شود، بلکه فرصت بهتری برای افزایش بودجه بخش های مهم نیز 

خواهید داشت. 
استفاده از محصولات سبز: ایده ای تازه و جذاب

کســب و کارها معمولا برای امور روزمره شرکت محصولات متنوعی 
را خریداری می کننــد. از کاغذ و جوهر گرفته تا مواد تمیزکننده برای 
رعایت نکات بهداشــتی، همه و همه تاثیــرات مخربی بر روی محیط 
زیست دارد. احتمالا پیش خودتان فکر می کنید ما دیگر سختگیری را 
به مرحله تازه ای رسانده ایم. در این صورت باید بگوییم حق با شماست. 
البته لازم نیســت از همین حالا زانوی غم بغــل بگیرید. چراکه ما در 
روزنامه فرصت امروز همیشــه راه حل های دســت اولی هم برای شما 
داریم. کافی اســت از این به بعد موقع خرید برای شرکت حواس تان به 
مــواد اولیه به کار رفته در محصولات باشــد. مثا در مورد جوهر، این 
روزها خیلی از جوهرهای گیاهی که اتفاقا با محیط زیســت سازگاری 
بالایی هم دارند، در دســترس من و شــما قــرار دارد. خب تا وقتی به 
همین راحتی می شــود دل مشــتریان را به دست آورد، چرا باید دنبال 

روش های سخت رفت؟
ماجرای جوهرها گاهی درباره کاغذ هم مصداق دارد. عاوه بر کاغذهای 
بازیافتــی، اغلب اوقات کاعذهایی تجزیه پذیر نیز در بازار وجود دارد. نکته 
جالب اینکــه گاهی اوقات خرید این مدل کاغذها خیلی ارزان تر از حالت 
عادی تمام می شود. این طوری شما با یک تیر دو نشان می زنید؛ هم دل 
مشــتریان را به دســت می آورید، هم اینکه دیگر لازم نیست بخش قابل 

ماحظه ای از بودجه تان را خرج خرید اقام اداری کنید. 
به طور مشــابه، اگر نیاز به بسته بندی محصولات تان دارید، بهتر است 
سراغ مواد اولیه گیاهی یا بازیافتی بروید. اینطوری حتی ایرادات محصول 
اصلی هم برای مشــتریان چندان مهم نخواهد بود. هرچه باشد تعهدات 
زیست محیطی برندها چیزی نیست که به همین راحتی ها از چشم های 

تیزبین مشتریان دور بماند.
سرمایه گذاری بر روی انرژی های پاک: مهمترین گام در فعالیت سبز

هر سال با مصرف سوخت های فســیلی حجم قابل توجهی از گازهای 
ســمی و به طور کلی آلودگی وارد طبیعت می شود. علی رغم تاش های 
جهانــی برای کاهش ایــن آلودگی های وحشــتناک، هنــوز هم تغییر 
چشمگیری در چهارگوشه دنیا مشاهده نمی شود. در این میان کارآفرینان 
می توانند با استفاده از انرژی های پاک به جای سوخت های فسیلی گامی 

هرچند کوچک در راستای حفاظت از محیط زیست بردارند. 
قبول دارم سرمایه گذاری بر روی انرژی های پاک کمی عجیب یا حتی 
ســخت به نظر می رسد. خب اینجا پای کمی ولخرجی وسط است و هیچ 
مدیری دوســت ندارد بدون حســاب و کتاب پول خرج کند. پس اجازه 
دهید ســری به دنیای آمار و ارقام بزنیم. شــما با سرمایه گذاری بر روی 
انرژی های پاک تقریبا 75 درصد از تولید آلودگی شــرکت تان را متوقف 
خواهید کرد. به عاوه، هزینه تامین انرژی های پاک، آن هم در بازار پر از 
تورم امروز، خیلی ارزان تر از سوخت های فسیلی تمام می شود. پس منتظر 
چه هســتید؟ همین امروز کارتان را شروع کرده و اوضاع را به نفع برند و 

صدالبته مشتریان تان تغییر دهید. 
اهدای لوازم قدیمی شرکت به خیریه: گزینه ای همیشه محبوب

برخی از تجهیزات موردنیاز کارمنــدان مثل لپ تاپ یا انواع پرینتر به 
مرور زمان از رده خارج شــده و نیاز به تهیه مدل های جدیدتر احســاس 
می شود. درست در چنین شرایطی بعضی از کارآفرینان تجهیزات قدیمی 
شرکت را کاما دور انداخته و مدل های تازه تر را جایگزین می کنند. شاید 
این روش آنقدر رایج باشــد که دیگر بدان شــک نکند اما ما در روزنامه 
فرصت امروز ایده بهتری داریم. به جای اینکه تجهیزات قدیمی شرکت را 

به ســادگی دور بریزید، بهتر است کارتان را با اهدای آنها به خیریه دنبال 
کنید. اینطوری هم از شر خرت و پرت های قدیمی تان راحت شده اید، هم 
اینکه به جای افزودن به آلودگی در سطح جهانی آن را به کسانی داده اید 

که واقعا به آن تجهیزات نیاز دارند. 
گاهی اوقات کارآفرینان فکر می کنند فعالیت ســبز در بازار همیشــه 
نیازمند ایده های عجیب و گران قیمت اســت. در این صورت اهدای لوازم 
قدیمی شــرکت به خیریه ها اینجاست تا خاف این موضوع را ثابت کند. 
کافی است یک بار برای همیشه این ایده عجیب را از سرتان بیرون کنید 
و در عوض با کارهای ســاده ای مثل اهدای تجهیزات قدیمی شــرکت به 
خیریه هــای مختلف اوضاع را به نفع خودتــان تغییر دهید؛ آن هم بدون 

اینکه هزینه زیادی کرده باشید. 
تهیه بلیت حمل و نقل عمومی: خداحافظی با خودروهای شخصی

حمل و نقل عمومی در اکثر کشــورها به عنوان جایگزینی ســبز برای 
خودروهای شــخصی محسوب می شــود. شما با اســتفاده از این روش 
بــدون اینکه آلودگی اضافی تولید کنید، با کمی برنامه ریزی درســت به 
موقع ســرکار خواهید بود. البته این ماجرا برای اغلب کارمندان همراه با 
دردســرهایی نیز هســت؛ چراکه این روزها کمتر کسی حاضر است قید 
عبور و مرور با ماشــینش را زده و ســوار اتوبوس یا مترو شود. درست به 
همین خاطر شــما باید آستین ها را بالا زده و برای ترغیب کارمندان وارد 

گود شوید. 
توصیــه ما در این بخش تهیه بلیت های حمل و نقل عمومی با مقداری 

تخفیف برای کارمندان است. اینطوری شما با هزینه ای منطقی گامی مهم 
در راستای تحقق تعهدات زیست محیطی تان برخواهید داشت؛ به همین 

سادگی!
اشــتباهی که خیلی از کارآفرینان هنگام برخورد با مسئله حفاظت از 
محیط زیست به دامش می افتند، تاش برای استفاده از ایده های پرهزینه 
اســت. بی شــک صرف هزینه های گزاف برای برندهای بزرگ کار چندان 
ســختی نیست، اما وقتی پای کسب و کارهای کوچک وسط باشد، اوضاع 
کاما فرق خواهد کرد. بنابراین شما لازم نیست با هزار زحمت خودتان را 
درگیر پروژه های هزینه بر کنید. در عوض روی نکات مهم برای مشتریان 
تمرکز کرده و فاکتور بودجه موردنیاز را هم فعا کنار بگذارید، چراکه فکر 
و خیال درباره هزینه موردنیاز برای فعالیت ســبز در بازار دیر یا زود کار 

دست تان خواهد داد. 
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چطور کسب و کاری سازگار با محیط زیست داشته باشیم؟


